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LAUREAT NAGRODY
STOWARZYSZENIA 
DZIENNIKARZY RP
DZIENNIKARSKIE 
KOZIOŁKI 2016

SKLEP BYSTREGO  
W SUCHYM LESIE s. 32

DRZWI OTWARTE 
SALONU SEAT s. 30

RODZINA  
TO JEST SIŁA  s.  24

Czynią przyrodę znów piękną   s. 8   

Nakład  
6200 egz.

SUCHY LAS
UL. OBORNICKA ���



Prestiżowe
apartamenty

w sucholeskich Złotnikach

zlotnikipark.pl883 204 205

kompleks 12 
ekskluzywnych 
budynków

Doskonała podpoznańska lokalizacja 

już od 3990 zł/m2

72 mieszkania 
2, 3 i 4 pokojowe

 Agnieszka Łęcka  tel. 669 69 00 36  e-mail: agnieszka.lecka@sucholeski.eu  REKLAMA

LAZ
BIURO RACHUNKOWE W SUCHYM LESIE

ul. Nowy Rynek 4/4
Tel. 793 033 388

Kompleksowa obsługa 
księgowo - płacowa

FACHOWO l SPRAWNIE l RZETELNIE

Na hasło: SUCHY LAS - pierwszy miesiąc GRATIS!

 REKLAMA Agnieszka Łęcka  tel. 669 69 00 36  e-mail: agnieszka.lecka@sucholeski.eu
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Endermologia 
Wymodeluj  
sylwetkę razem  
z Nami! 
Redukcja cellulitu, tkanki tłuszczowej 
oraz ujędrnienie skóry.  
10 zabiegów 40 minut w cenie 590 zł,  
10 zabiegów 20 minut w cenie 390 zł.

Galeria Pestka
al. Solidarności 47
Poznań
tel. 506 172 087
511 505 503
www.lafayette.pl
fb/salony.lafayette

Mezoterapia  
bezigłowa 
Regeneracja skóry przed latem! 
- 1 zabieg 169zł 
- 3 zabiegi 449zł 

Promocja na prostowanie keratynowe
True Keratin! 
- włosy krótkie 300 zł
- włosy średnie 400 zł
- włosy długie 500 zł

Pakiet Manicure 
oraz Pedicure 
- klasyczny 130zł
- hybrydowy 190zł

  NASZE MENU  

PIEROGARNIA RESTAURACJA
ul. Obornicka 2, Suchy Las - Złotniki
tel. 61 8116-028 www.bumerang.net.pl
e-mail: bumerang@bumerang.net.pl

 Zapraszamy codziennie od godz. 1100 do 1900. Na miejscu, na wynos 

Pierogi wegetariańskie  
7 sztuk, okraszane cebulką
ruskie  ....................................................................................  21,00
z kapustą i grzybami  ......................................................  21,00
z prawdziwkiem  ...............................................................  22,00
z podgrzybkiem  ................................................................ 21,00
z kurkami  .............................................................................  22,00
razowe ze szpinakiem i ricottą ...................................  21,00
ze szpinakiem w cieście wegańskim  .......................  21,00
piwne z żółtym serem  ...................................................  21,00
z mozzarellą  .......................................................................  21,00
z łoscypkiem  ......................................................................  23,00
z bobem  ..............................................................................  21,00
z chińskimi warzywami  .................................................  21,00

Pierogi na słodko  
7 sztuk, okraszane bułką tartą
z serem  .................................................................................  21,00
z jagodami  ..........................................................................  21,00
z truskawkami  ...................................................................  21,00
z wiśniami  ...........................................................................  21,00
z czereśniami (sezonowo)  ............................................  21,00
z bananem  ..........................................................................  21,00
z serem ricotta i malinami  ............................................  22,00
z suszoną śliwką  ................................................................22,00

Triolka Pierogowa
wg rodzinnego przepisu Witoldów Iłłakowiczów ze 
Żmudzi – 3 duże pierogi  z bryndzą, a każdy  
okraszony inaczej:
- z czerwoną  papryką, czosnkiemi startym oscypkiem 
- z kwaśną śmietaną 
- z boczkiem i cebulą  ....................................................... 24,90

Miksy pierogowe
talerz Zgaduj-Zgadula (21 różnych pierogów  
            mięsnych i wegetariańskich)  .........................   46,00 
spróbuj wszystkiego! (dla 3-4 osób,  
            30 pierogów na słono, a na deser  
            10 na słodko + 3 sosy)  ......................................... 89,00 
miks mięsny (10 szt.) .......................................................  25,90
miks wegetariański (10 szt.)  ........................................  24,90 
miks słodki (10 szt.)  .........................................................  24,90
miks grzybowy (9 szt.: 3 z prawdziwkiem,  
            3 z podgrzybkiem,  3 z kurkami)  ....................23,00
Trzy kolory (9 szt.: 3 szpinakowe z cielęciną,  
            3 buraczane z wołowiną,  
            3 curry z indykiem)  ..............................................23,00

Zupy 
żurek domowy podawany w chlebie  ....................... 12,00
barszcz z kołdunami .......................................................... 9,00
barszcz czysty  ......................................................................  7,00
zupa dnia  ............................................................................. 10,00

Sałatka Bumerang
zaskakujące połączenie gruszki, boczku, sera feta  
          z dresingiem paprykowo-malinowym  .......... 21,00

Sosy i dodatki
sos czosnkowy  ......................................................................3,00
sos śmietankowo-koperkowy  ........................................3,00
ostry sos chilli  ........................................................................3,00
dip jogurtowo-bazyliowy .................................................3,00
kwaśna śmietana ..................................................................3,00
bita śmietana  ........................................................................3,00
sos waniliowy  ........................................................................3,00

Sałatki
kapusta kwaszona zasmażana  ...................................... 4,50
sałatka vinegret (sałata lodowa, pomidor,  
            ogórek i rzodkiewka)  ............................................ 4,00
sałatka grecka  ...................................................................... 9,00
surówka dnia domowej roboty  .....................................4,00

Dania obiadowe 
filet z sandacza, podawane z masełkiem  
           koperkowo-cytrynowym, gotowanymi  
           ziemniakami i bukietem jarzyn ....................... 34, 90
kotlet schabowy tradycyjny podawany  
           z ziemniakami gotowanymi  i miezerią  ..........  26,90
sałatka obiadowa z serem feta, pomidorem  
           i ogórkiem i oliwkami z kurczakiem smażonym  
           w ziołach prowansalskich ................................... 26,90

Pierogi mięsne  
7 sztuk, okraszane boczkiem i cebulką
z mięsem  .............................................................................. 21,00
szpinakowe z cielęciną  ...................................................22,00 
pielmieni ............................................................................... 21,00
buraczane z pikantną wołowiną .................................22,00
curry z indykiem  ...............................................................22,00 
z kurczakiem ....................................................................... 21,00
z dziczyzną  .......................................................................... 24,00
z mięsem daniela  .............................................................  25,00 
z kaszanką ............................................................................ 21,00  
z gęsiną  ................................................................................. 24,00  
z jagnięciną  ......................................................................... 24,00 
z małżami  ............................................................................  22,00
z łososiem  ...........................................................................  22,00

Danie dla dzieci
Sznycelek z kurczaka, ziemniaki puree, marchewka 
junior (surówka)  ................................................................ 21,00

NOWOŚĆ! Pierogi zapiekane z serem mozarella (7 szt.)
Pierogi z mięsem zapiekane w sosie serowo-brokułowym  ...........................  24,90
Pierogi ze szpinakiem zapiekane w sosie pomidorowym  .............................  24,90
Pierogi z wołowiną zapiekane w sosie myśliwskim  ...............................................  24,90
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Szanowni Państwo!

Nadchodzą wakacje, a pewne wyciszenie widać także na terenie 
naszej małej ojczyzny. Wprawdzie na sesji Rady Gminy samorzą-
dowcy, jak to już niejednokrotnie bywało, nie szczędzili sobie drobnych 
złośliwości, jednak mieszkańcy już wypoczywają, chodząc na różne 
imprezy, a także piknikując. Jedną z tych imprez był koncert muzyki 
filmowej w CKiBP, natomiast jeden z pikników odbył się m.in. na te-
renach zielonych osiedla Nowe Złotniki. Swoją drogą, deweloper, któ-
ry buduje to osiedle, należy do Duda Holding, który można nazwać 
firmą prawdziwie renesansową, tak wieloma dziedzinami gospodar-
ki się zajmuje. Ale zostawmy renesans i wróćmy do teraźniejszości. 
Co jemy najczęściej podczas pikników? Oczywiście kiełbaski. Teraz 
będzie nam łatwiej kupić świeże wędliny, bo swój sklep otworzyła 
w Suchym Lesie firma Bystry.

Na świętowanie i wypoczynek zasłużyli też w pełni pracownicy 
spółki ZGK, którzy przeprowadzili się ostatnio do nowej siedziby 
w zmodernizowanym gmachu u zbiegu ulic Obornickiej i Nektaro-
wej. W gmachu tym obchodzili swój piękny, 25-letni jubileusz. Swoją 
drogą, czymże jest ćwierć wieku, skoro strażacy z Chludowa obcho-
dzili właśnie jubileusz 95 lat działalności?

Świętowanie pracownicy ZGK mają więc już za sobą, natomiast 
o takich prawdziwych wakacjach mowy być oczywiście nie może, 
jako że zaczął się już sezon na zbieranie odpadów zielonych, a poza 
tym ZGK ma przecież swoje stałe zadania. Jak to pięknie określił pro-
boszcz Andrzej Niwczyk, spółka ta służy przyrodzie i czyni Ziemię 
znów piękną, m.in. dzięki temu, że dba o to, żeby surowce wtórne zo-
stały poddane recyklingowi.

Lato to czas, kiedy innym pokazu-
jemy więcej (chociażby na plaży), już 
przed nadejściem lata bardziej więc 
zaczynamy dbać o urodę. No dobrze, 
przynajmniej my, kobiety, zaczynamy. 
Przyda się siłownia, ale przyda się też 
pomoc wizażystki i stylistki. Np. Joan-
ny Zając, właścicieli butiku Tressore.

A kiedy już będziesz pięknie wyglą-
dać, może zaryzykujesz i weźmiesz 
udział w zabawie z modą? Na razie 
taką możliwość miały wielkopolskie dziennikarki, które odważnie 
wkroczyły na wybieg usytuowany w Galerii Adam’s.

Wakacje to nie tylko okazja do piknikowania, ale i do podróży. 
A najwygodniej podróżować autem. Handlowcy wychodzą kierow-
com naprzeciw i prezentują nowe modele. Na pikniku w Nowych 
Złotnikach można było siąść za kierownicą mercedesa, a swoje po-
dwoje otworzył w Suchym Lesie salon firmy Seat. Pozostaje więc tylko 
życzyć Państwu udanych zakupów i szerokiej drogi!

Udanych wakacji!
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34Bądź sportowecem,
posadź drzewa

22

Wizażystka i stylistka  
na pomoc kobietom 

14

ZA TREŚĆ NADESŁANYCH ARTYKUŁÓW SPONSOROWANYCH, OGŁOSZEŃ  
I REKLAM REDAKCJA NIE ODPOWIADA

 REKLAMA Agnieszka Łęcka  tel. 669 69 00 36  e-mail: agnieszka.lecka@sucholeski.eu

Piknik na zielonej trawce

21

Uroczysty i… bojowy 
jubileusz OSP w Chludowie

SKŁAD OPAŁU
WARGOWO II 81

RATY

USŁUGI TRANSPORTOWE 
SAMOCHODAMI SMOWYŁADOWCZYMI OD 1,5 DO 27 TON
PTC FIRMA TRANSPORTOWA ANDRZEJ LIPKA

TEL. 508 300 401

OFERUJEMY:
KOKS 
KOSTKA 26 KJ  
KOSTKA 28 KJ 
ORZECH 30 KJ 
GROSZEK 30 KJ 
MIAŁ 23 KJ 
MIAŁ 29 KJ 
WĘGIEL BRUNATNY 
EKO RETOPAL 24 KJ 
EKO - SKARBEK 28 KJ 
EKO - SKARBEK 26 KJ 

DREWNO KOMINKOWE W PALETACH
SOSNA 
BRZOZA 
WIĄZ 
JESION 
DĄB 
AKACJA 
GAŁĘZIÓWKA 

ELEKTRONICZNA WAGA 60 TON Z WYDRUKIEM Z PARAGONU
www.lipka-węgiel-wargowo.pl, biuro@lipka-wegiel-wargowo.pl

DOWÓZ 
GRATIS

POWYŻEJ 1 TONY
do 25 km

TEL. 530 130 159

Przychodnia Lekarska i Specjalistyczna 
„Eumedica” 

ul. Obornicka 126, 62-002 Suchy Las
tel: 61 812 50 00, www.przychodniaeumedica.pl 

Facebook: eumedica-przychodnia lekarska suchy las

SPECJALIŚCI PRZYCHODNI SPECJALISTYCZNEJ „EUMEDICA”

ORTOPEDAzl

FIZJOTERAPEUTA zl

KARDIOLOGzl

RADIOLOGzl

LARYNGOLOGzl

PSYCHIATRAzl

ENDOKRYNOLOGzl

PSYCHOLOG DLA DZIECI zl

PSYCHOLOG DLA zl
OSÓB DOROSŁYCH 
PEDIATRA zl

ONKOLOGzl

INTERNISTAzl

CHIRURGzl

NEUROLOGzl

UROLOGzl

MEDYCYNA zl
ESTETYCZNA
MEDYCYNA SPORTOWAzl

MEDYCYNA PRACYzl

LOGOPEDAzl

PSYCHOTESTYzl

DERMATOLOGzl

PULMONOLOG zl

DIETETYKzl

HEMATOLOG zl
DZIECIĘCY
ALERGOLOGzl
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Świętowano właśnie w nowej sie-
dzibie. Przed wejściem stanęły dwa 
pojemniki połączone wstęgą – czeka-
jącą na przecięcie. Tymczasem powoli 
przybywali goście: marszałek Marek 
Woźniak z małżonką Urszulą Habrych, 

wójt Grzegorz Wojtera z zastępcą Mar-
cinem Bulińskim, przewodnicząca 
Rady Gminy Małgorzata Salwa-Ha-
ibach wraz z radnymi, skarbnik Moni-
ka Wojtaszewska, prezes ZGK Edward 
Miśko, prezes Jakub Malendowski 
z LARG, były prezes ZGK Władysław 
Dolata, prezes Przedsiębiorstwa Usług 
Komunalnych w Rokietnicy Bogdan 
Małecki, proboszcz Andrzej Niwczyk, 
sołtysi i przewodniczący zarządów 
osiedli.

Krótka historia ZGK
Gości powitał gospodarz – prezes 

Jerzy Świerkowski, który przedstawił 
też krótką historię spółki.

– Dziękuję za ten wspólny czas na-
szym pracownikom, bo firma to ludzie 

– podkreślił prezes, po czym wręczył 
kwiaty dwóm osobom, które były 
w ZGK od początku: Dorocie Perliń-
skiej i Zbigniewowi Pomianowi.

– Życzę wam kolejnych 25 lat w na-
szej spółce – uśmiechnął się do nich.

Wstęgę przed siedzibą przecięli 
wspólnie przewodnicząca Małgorza-
ta Salwa-Haibach, marszałek Marek 
Woźniak, wójt Grzegorz Wojtera i pre-
zes Władysław Dolata.

W tym samym momencie ulicą 
przedefilowała kawalkada pojazdów 
należących do ZGK. Chwilę potem ks. 
Andrzej Niwczyk przeczytał fragment 
Księgi Rodzaju, ten, w którym Bóg na-
kazuje ludziom, by czynili sobie ziemię 
poddaną.

– Biblia mówi o przyrodzie, a wasi 
pracownicy poprzez swoją pracę przy-
wracają piękno tej przyrodzie – zauwa-
żył duchowny.

Praca dla ziemi
– Świętowałem już dzień samo-

rządowca w Warszawie – powiedział 
z kolei marszałek Marek Woźniak. – 
Rad jestem, że teraz świętuję w swojej 
rodzinnej gminie. Cieszę się też, że 
gminna spółka ma siedzibę godną 
XXI w., widać skalę zmian. Pamiętam 
przecież początki. Tymczasem ta aku-
rat sfera działalności samorządu jest 
najważniejsza, bo ma wpływ na jakość 
życia ludzi. Dzięki waszej pracy oszczę-
dzamy surowce i naszą ziemię. Dlatego 
z przyjemnością odznaczam ZGK od-
znaką za zasługi dla województwa.

– Jerzy Świerkowski jako mój za-
stępca ciałem i kompetencjami był 
w Urzędzie Gminy, ale sercem wciąż 

na Młodzieżowej – wspominał wójt 
Grzegorz Wojtera. – Kiedy zdecydo-
wał, że kończy pracę w urzędzie, wie-
działem że to przemyślana decyzja.

Dodajmy w tym miejscu, że przy ul. 
Młodzieżowej mieściła się do niedaw-
na dotychczasowa siedziba ZGK.

– Dzień jest szczególny, nawet pogo-
da nam sprzyja – zwróciła uwagę prze-
wodnicząca Salwa-Haibach, przekazu-
jąc list gratulacyjny od Rady Gminy.

– 15 lat tu szefowałem, więc zapro-
szenie na dzisiejszą uroczystość miło 
mnie zaskoczyło – otarł łzę wzrusze-
nia prezes Władysław Dolata.

Teraz mają święto
Po przemówieniach oficjeli na salę 

wjechał jubileuszowy szampan i tort 
z narysowaną kremem śmieciarką. 
A my mieliśmy czas podpytać zwy-
kłych pracowników, jak im się podoba 
nowa siedziba.

– Zmiana cieszy – nie mają wątpli-
wości panowie Marek i Marian. – Są 
dwa pomieszczenia z prysznicami. 
W ogóle warunki socjalne są zdecydo-
wanie lepsze. Na Młodzieżowej zda-
rzało się, że w szatni jedliśmy kanapki.

– Te dodatkowe prysznice się na-
leżą – podkreśla prezes Świerkowski. 

– Niektórzy mieszkańcy nazywają nas 
śmieciarzami. A przecież to my sprzą-
tamy po tych, którzy śmiecą. Pracuje-
my ciężko, a teraz zasłużyliśmy na to, 
żeby poświętować.

Krzysztof Ulanowski

– Rozmawiamy w nowej siedzibie 
spółki ZGK. Wciąż jest jeszcze 
w trakcie urządzania…

– Jest jeszcze kilka wolnych po-
mieszczeń przeznaczonych na wyna-
jem dla firm. Do budynku u zbiegu 
ulicy Nektarowej i Obornickiej prze-
prowadzą się też pracownicy spółki 
GCI oraz – nazwijmy to tak – dele-
gatura Aquanetu. Dzięki temu miesz-
kańcy naszej gminy nie będą musieli 
jeździć do Poznania, żeby uzyskać 
zgodę na podłączenie do sieci. Istnieje 
też szansa na to, że w gmachu znajdzie 
się miejsce dla zespołu pogotowia ra-
tunkowego.

– Samej spółce ZGK wystarczyłby 
więc nieco mniejszy budynek.

– Gdybyśmy budowali siedzibę od 
podstaw, z pewnością byłaby mniej 
okazała, ponieważ patrzylibyśmy 
ekonomicznie. Minusy jednak byłyby 
takie, że nie mielibyśmy tak dużego 
warsztatu czy myjni. To znaczy doro-
bilibyśmy się ich, ale dopiero po latach. 

Chyba więc dobrze się stało, że przebu-
dowaliśmy budynek po Volkswagenie. 
Na razie pracujemy tu dwa dni i nie-
którzy pracownicy wciąż jeszcze czują 
się trochę zagubieni w tej dużej prze-
strzeni. Ale są zadowoleni z wygodne-
go zaplecza socjalnego, z rozległego 
placu manewrowego, z zaplecza warsz-
tatowo-garażowego, które pozwala na 
podreperowanie czy wyczyszczenie 
sprzętu. Jest też myjnia, gdzie można 
samochody zdezynfekować, są miej-
sca garażowe dla klientów. Plusem dla 
klientów jest też bliskość Obornickiej, 
a dodajmy, że w planach jest moder-
nizacja skrzyżowania Obornickiej 
i Nektarowej.

– Co się stanie ze starym budynkiem 
przy ul. Młodzieżowej?

– Chcemy ogłosić przetarg i sprze-
dać go. Nadaje się na działalność usłu-
gową lub handlową. Na razie czekamy 
jednak na projekt przebudowy skrzy-
żowania, gdyż może to oznaczać nie-
znaczne uszczuplenie działki. Chcemy 

być fair wobec nabywcy. Swoją drogą 
mało kto już chyba pamięta, że już 
pierwszy wójt Adam Tychowski plano-
wał wybudowanie dla naszej firmy no-
wej siedziby. Jak to jednak bywa z roz-
wiązaniami tymczasowymi – z reguły 
trwają dość długo. Na Młodzieżowej 
pracowaliśmy od 1993 r. do maja 2017 
r. Sprawa nowej siedziby była ważna, 
ale zawsze było coś ważniejszego…

– Ostatnio chyba radni mieli wątpli-
wości?

– Wątpliwości dotyczyły siedziby 
przy ul. Stefańskiego, natomiast na 
Nektarową zgodzili się wszyscy. I za 
to jestem radnym wdzięczny, tym 
bardziej że otrzymaliśmy wsparcie fi-
nansowe w wysokości 2 mln zł, płatne 
w czterech ratach.

– Zmieńmy temat. Rozmawiamy na 
początku czerwca. Czym się teraz 
ZGK będzie przede wszystkim zaj-
mować?

– Rozpoczęliśmy zbieranie odpa-
dów zielonych, których ilość w ostat-

nich latach wzrasta. Jak to będzie 
wyglądać w tym roku – zobaczymy. 
Widzę natomiast, że będziemy musieli 
pomyśleć nad lepszą polityką informa-
cyjną dotyczącą segregacji odpadów.

– Ludzie wciąż wrzucają odpady nie 
tam gdzie trzeba?

– Niestety, 50 proc. posegregowa-
nych odpadów to towar niehandlowy, 
zawierający różne zanieczyszczenia. 
Do pojemnika na plastiki nie powin-
no się np. wrzucać kubków po jogur-
cie, nawet umytych. Wrzucajmy doń 
butelki PET, torebki foliowe, alumi-
niowe lub stalowe puszki po napojach 
i kartony po sokach. Do pojemnika na 
makulaturę wrzucajmy stare gazety 
i książki, ale już nie opakowania papie-
rowo-celofanowe. Do pojemnika na 
stłuczkę szklaną – butelki i słoiki, ale 
już nie szyby czy żarówki.

– Puszki zgniatać, butelki czy słoiki 
myć?

– Zgniatać, bo wtedy w pojemniku 
zmieści ich się więcej. Nie wyrzucać 
całego słoika z przeterminowanym 
dżemem, ale jeśli na dnie została odro-
bina dżemu, wystarczy wyskrobać ły-
żeczką, myć nie trzeba. Szkoda wody.

Rozmawiał Krzysztof Ulanowski

WYDARZENIA / WYWIADWYDARZENIA

Czynią przyrodę znów piękną
Okazji do świętowania było sporo. W maju przypada bowiem święto pracowników komu-
nalnych oraz dzień samorządowca. A w tym roku Zakład Gospodarki Komunalnej obcho-
dził 25 lat istnienia. No i przeprowadził się do nowej, przestronnej siedziby.

Rozwiązania tymczasowe trwają najdłużej
Z prezesem ZGK Jerzym Świerkowskim rozmawiamy o nowych, lepszych warunkach 
w nowej siedzibie spółki oraz o tym, w jaki sposób należy segregować odpady.
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Wójt Grzegorz Wojtera i prezes Jerzy Świerkowski

Marszałek Marek Woźniak

Prokurent Michał Wieland i prezes Bogdan Małecki Samorządowcy z gminy Suchy Las Damian Torba z Urzędu Gminy

Prezes Jerzy Świerkowski wręcza kwiaty 
zasłużonym pracownikom Dorocie 
Perlińskiej i Zbigniewowi Pomianowi Zaproszeni goście Pracownicy spółki

Pracownicy Urzędu Gminy z prezentem

Kwiaty dla prezes Jerzego Świerkowskiego Tadeusz Ukleja z firmy Toyota Ukleja
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W maju br.  ko-
misje opiniowa- 
ły projekty uch- 
wał na najbliż- 
szą sesję. Komi-
sja Rewizyjna 
pracowała nad 

przygotowaniem wniosku na sesję  ab-
solutoryjną. Pełną treść relacji przewod-
niczących Komisji można przeczytać 
na www.gminarazem.pl, a protokoły ze 
wszystkich posiedzeń  na www.bip.su-
chylas.pl/Rada Gminy/Komisje.

Zbigniew Hącia
Wiceprzewodniczący 

Rady Gminy Suchy Las

Komisja rewizyjna
Komisja w maju 
zebrała się trzy-
krotnie (10, 17, 
29). Przedmio-
tem pierwszego 
posiedzenia była 
m.in. kontrola  

wykonania budżetu za rok 2016. 
Obecny był wójt G. Wojtera oraz 
skarbnik M. Wojtaszewska. Wyko-
nanie zadań inwestycyjnych było naj-
gorsze od wielu lat (tylko na pozio-
mie 68%), a gdyby nie uwzględniać 
wydatków niewygasających, czyli 
tych zadań, których faktyczna reali-
zacja nastąpi w 2017 r., to wskaźnik 
wynosiłby zaledwie 50%. Oznacza to, 
że nie wykonano w 2016 r. połowy 
zaplanowanych inwestycji. 

Na kolejnym posiedzeniu analizo-
wano skargę na działalność Wójta. Tym 
razem złożoną przez OSP w Suchym 
Lesie. Gościem Komisji był autor skargi 
Wojciech Szulc, który dokładnie omó-
wił przyczyny jej wniesienia. 

Na ostatnim posiedzeniu Komisja 
zajmowała się wnioskami pokontrolny-
mi w odniesieniu do Referatu Promocji.

Przewodniczący Komisji
Grzegorz Łukszo

Komisja Bezpieczeństwa 
i Porządku Publicznego

Podczas majowe-
go posiedzenia, 
Komisja anali-
zowała  bezpie- 
czeństwo miesz-
kańców gmi-
ny w związku 

z obecnością dzików. Radni wraz z za-
proszonymi gośćmi tj. łowczym Jaro-
sławem Kurantem oraz z-cą wójta M. 

Bulińskim dokonali podsumowania 
kończącej się w maju umowy pomię-
dzy firmą ,,Kurant” a Urzędem Gminy, 
która obejmuje odstrzał 35 dzików. 
Z różnych, niezależnych od firmy przy-
czyn, nie wykonano planu. 

Pan M. Buliński zadeklarował, że 
w najbliższym czasie odbędzie się spo-
tkanie z firmą Kurant w celu uzgodnie-
nia treści dalszej umowy.

W dalszej części posiedzenia Ko-
misja dokonała analizy bieżącej ko-
respondencji oraz przedyskutowano 
kilka spraw, między innymi: kwestię 
naprawy studzienek w ul. Bogusław-
skiego oraz braku miejsc parkingo-
wych w rejonie Szkoły Podstawowej 
w Biedrusku. Poruszono też kwestię 
nieszczelności kanalizacji przy ul. Bo-
gusławskiego w Suchym Lesie oraz 
przebudowy skrzyżowania ul. Obor-
nickiej i Złotnickiej w obliczu zwięk-
szającego się ruchu w perspektywie 
planowanej budowy parkingu dla ko-
lejki metropolitalnej.

Przewodniczący Komisji
Włodzimierz Majewski

Komisja Finansowo-
Budżetowa i Rozwoju 
Gospodarczego

Podczas wspól-
nego posiedzenia 
z Komisją Komu-
nalną i Ochrony 
Środowiska 09.05 
br. obradowano 
nad zmianami 

w miejscowym planie zagospodaro-
wania przestrzennego (mpzp) dla Za-
kładu Zagospodarowania Odpadów 
w Suchym Lesie. Plan procedowany 
jest już ponad 5 lat. Teren w całości 
przeznaczony jest na gospodarowa-
nie odpadami i otoczony jest pasem 
zieleni. Na całym tym obszarze obo-
wiązuje zakaz składowania odpadów 
niebezpiecznych i zakaz lokalizacji 
przedsięwzięć o znaczącym oddzia-
ływaniu na środowisko. Do roku 
2016 nasza gmina otrzymywała 
spore, kilkumilionowe zadośćuczy-
nienia za działalność śmierdzącego 
wysypiska. Dzisiaj oddaje się śmieci 
do spalarni i odszkodowania już nie 
otrzymujemy. Do planu złożono 24 
uwagi, z których wiele komisje przy-
jęły, w związku z czym plan czeka na 
ponowne wyłożenie.

22.05 br. Komisja gościła właścicie-
la prowizorycznej drogi wiodącej do 

filii szkolnej przy ul. Konwaliowej w Su-
chym Lesie. Gmina zawarła z właścicie-
lem porozumienie, na mocy którego 
dzierżawi gminie ten skrawek gruntu za 
kwotę 48.000 zł rocznie. Umowa koń-
czy się i właściciel od września mógłby 
teoretycznie zamknąć drogę do szkoły. 
Czas pokaże, jak zakończą się negocja-
cje na temat przedłużenia czasu obo-
wiązywania umowy. 

Pozytywnie zaopiniowano pro-
jekty uchwał budżetowych oraz 
uchwały planistyczne na majową 
sesję (Kościół w Biedrusku oraz Go-
lęczewo – Wschód II). Odłożono 
natomiast dyskusję na temat uchwały 
w sprawie mpzp Suchy Las, rejon uli-
cy Diamentowej II – etap I. Plan ten 
wywołuje spore kontrowersje zwią-
zane z planowaną przy skrzyżowaniu 
ulic Sucholeskiej i Obornickiej lokali-
zacją stacji benzynowej. Sprawą tego 
planu zajmie się najpierw kierowany 
przez M. Dziedzica Zarząd Osiedla 
Suchy Las.

Przewodniczący Komisji
Dariusz Matysiak

Komisja Społeczna
Komisja w maju 
br. spotkała się 
dwukrotnie. Od-
wiedziła placów-
ki oświatowe na 
terenie gminy 
Suchy Las. Od  

1 września br. wchodzi w życie re-
forma oświaty. Prawie „bezboleśnie” 
zostanie wdrożona w Biedrusku 
i Chludowie. 

Największym problemem w Bie-
drusku jest brak miejsc postojowych 
dla samochodów wokół szkoły oraz 
wypełnione „po brzegi” przedszkole. 
Chludowo natomiast czeka na ter-
momodernizację budynku szkolnego. 
Pan dyr. K. Antkowiak przekazał Ko-
misji oświadczenie, w którym demen-
tował pogłoski jakoby był przeciwny 
budowie zespołu szkolno-przedsz-
kolnego w Golęczewie. 

W kolejnym dniu komisja wizy-
towała placówki w Suchym Lesie. 
Od 1.09 br. będą funkcjonowały 
dwie szkoły podstawowe: SP nr 1 
przy ul. Szkolnej oraz SP nr 2 przy  
ul. Konwaliowej (budynek obec-
nego gimnazjum). Rada Rodziców 
i dyr. B. Radomska nie w yrazili 
zgody, na rozpoczęcie działalności 
w budynku obecnej szkoły podsta-
wowej nowego LO.

Pan dyr. J. Krajewski podziękował 
radnym za ostateczny kształt uchwa-
ły w sprawie sieci szkół na terenie 
gminy Suchy Las oraz poinformo-
wał, że wniósł prośbę o utrzymanie 

liczebności w oddziałach na pozio-
mie 24 uczniów. Poinformował też 
o wniosku dot. podziału oddziałów 
na grupy w zakresie nauczania języka 
angielskiego. Rozmawiano również 
o przebudowie sali gimnastycznej 
i stale cieknącego dachu.

Wizytowano też przedszkole 
„Leśne Ludki”. Pani dyr. A. Michalak 
przedstawiła obecne trendy pedago-
giczne w nauczaniu przedszkolnym 
oraz najważniejsze problemy przed-
szkola.

Przewodniczący Komisji
Krzysztof Pilas

Komisja Komunalna 
i Ochrony Środowiska

Komisja w maju 
obradowała trzy-
krotnie. 4.05 br. 
spotkaliśmy się 
w Złotkowie z  
n a d l e ś n i c z y m   
N a d l e ś n i c t w a 

Łopuchówko - p. Tomaszem Sobala-
kiem. Poruszyliśmy m. in: korytarz 
dla północno-wschodniej obwodni-
cy Poznania (przesuniecie jej w głąb 
poligonu), stan techniczny zbiornika 
Łysy Młyn oraz działalność promo-
cyjna funkcjonującego tam ośrodka 
i budowa ścieżki rowerowej z Pozna-
nia do Biedruska. Omówiliśmy też lo-
kalizację stacji benzynowej w Biedru-
sku przy granicy terenu chronionego 
Natura 2000.

Następnie sołtys  Michał Brdęk 
przedstawił problemy, z jakimi bory-
ka się Złotkowo. Najważniejsze z nich 
to brak kanalizacji w części wsi, zły 
stan niektórych dróg, możliwość wy-
wołania mpzp dla terenu pod nową 
zabudowę mieszkaniową, uporządko-
wanie i ogrodzenie przedwojennego 
cmentarza.

9.05 br. odbyło się posiedzenie 
wspólne z KF-BiRG, a 18.05 br. roz-
mawialiśmy z inwestorem, który za-
mierza wybudować zakład z branży 
chemicznej przy ul. Firmowej w Su-
chym Lesie. Realizacja tego zamie-
rzenia wymagałaby zmiany w mpzp 

- dopuszczenia lokalizacji przedsię-
wzięcia mogącego znacząco oddzia-
ływać na środowisko. Radni wyrazili 
swoje obawy, wynikające głównie 
z niewielkiej odległości proponowa-
nej inwestycji od terenów zabudowy 
mieszkaniowej i sugerowali inwesto-
rowi poszukiwanie innej lokalizacji. 
Następnie Komisja pozytywnie za-
opiniowała pięć projektów uchwał 
w sprawie dotacji na renowację zabyt-
kowych budynków.

Przewodnicząca Komisji
Agnieszka Targońska
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Klub Radnych Inicjatywa 
Mieszkańców - Gmina Razem

Z okazji zakończenia roku szkol-
nego wszystkim sucholeskim pedago-
gom i pracownikom naszych  instytu-
cji oświatowych składamy serdeczne 
podziękowania za włożony trud i za-
angażowanie w nauczanie i wychowa-
nie naszych pociech. Uczniom życzy-
my bezpiecznych i udanych wakacji! 
Nabierzcie siły do niełatwego kolejne-
go roku szkolnego. Będzie to bowiem 
pierwszy rok, w którym zostanie wdro-
żona reforma oświaty.

Cieszymy się, że udało nam się 
przekonać władze gminy oraz wszyst-

kich radnych do naszej koncepcji no-
wego ustroju szkolnego w gminie Su-
chy Las. Warto przypomnieć artykuł 
przewodniczącego Komisji Społecz-
nej Krzysztofa Pilasa zamieszczonego 
na www.gminarazem.pl „Wniosek 
Oświatowy koalicji Inicjatywa Miesz-
kańców – Gmina Razem”. 

Liczymy też na zrozumienie wójta 
dla kwestii ograniczenia liczebności 
uczniów w klasach 1-3 oraz podziału 
klas na grupy w nauczaniu j. obcych.

Absolutorium dla wójta
Komisja Rewizyjna sformułowała 

wniosek o udzielenie wójtowi absolu-
torium za wykonanie budżetu w mi-
nionym roku. Tym razem zdania rad-
nych były podzielone. Z jednej strony 
w poprzednim roku mieliśmy pewne 
zamieszanie związane z niepewnym 

losem tzw. opłaty poligonowej, co skło-
niło wójta do wstrzymania niektórych 
inwestycji. Z drugiej strony radni nie 
znaleźli racjonalnych przyczyn błęd-
nie zaplanowanych dochodów gminy 
oraz realizacji zadań inwestycyjnych 
w 2016 r. na poziomie ok. 50% . Tak źle 
nie było chyba jeszcze nigdy. Głosowa-
nie w sprawie udzielenia absolutorium 
odbędzie się 22.06.2017 r.

Inicjatywa lokalna
Za sprawą radnego naszej koali-

cji Dariusza Matysiaka uchwalono 
uchwałę dotyczącą inicjatyw oby-
watelskich. To bardzo ważny projekt, 
który umożliwi współpracę wójta 
z mieszkańcami, w celu wspólnego 
realizowania zadań publicznych na 
rzecz społeczności lokalnej. Uchwała 
wskazuje tryb oraz szczegółowe kryte-
ria oceny wniosków, które będą mogli 
składać mieszkańcy oraz organizacje 
społeczne. Zachęcamy do działania!

Czekamy na Kościół 
w Biedrusku…

Podczas majowej sesji Rady Gminy 
Suchy Las został uchwalony miejscowy 
plan zagospodarowania przestrzenne-
go dla terenu pod nowy kościół w Bie-
drusku. Plan został uchwalony w moż-
liwie najkrótszym terminie. Proboszcz 
parafii w Biedrusku wskazywał bo-
wiem, że jakakolwiek zwłoka w uchwa-
leniu planu może skutkować tym, że 
parafia nie otrzyma w zasadzie pew-
nych środków finansowych na budowę 
oczekiwanej i potrzebnej świątyni. Tak 
więc, jak napisał na www.gminarazem.
pl radny z Biedruska Dariusz Matysiak 

„mobilizacja była pełna, a tempo pracy 
sprinterskie.”

Konieczność szybkiego procedo-
wania planu nie zawsze idzie w parze 
z jego jakością. Projekt przygotowany 
przez wójta zawierał sporo niedosko-
nałości. W imieniu naszej koalicji 
INICJATY WA MIESZKAŃCÓW 

– GMINA RAZEM, uwagi do planu 

Klub Nowoczesna Gmina
Sprawa oświa-
ty – zwłaszcza 
w okresie wdra-
żania reformy jest 
bez wątpienia 
jednym z głów-
nych tematów 

w naszej przestrzeni publicznej. Cie-
szymy się jako radni K LUBU NO-
WOCZESNA GMINA, że Wójt 

podobnie jak my przyjął kierunek 
pozwalający na poszukiwanie naj-
korzystniejszego modelu oświaty 
w naszej gminie. Dobrze obrazuje 
to komentarz Wójta Gminy Grze-
gorza Wojtery, który zamieszczamy 
w naszym cyklu artykułów.

Przewodniczący Klubu 
Nowoczesna Gmina
Jarosław Ankiewicz

Nikt z nas nie ma 
już pewnie żad-
nych wątpliwo-
ści, co do szans 
z a b l o k o w a n i a 
lub wstrzymania 
reformy oświaty. 

Na nic się zdały protesty środowisk 
nauczycielskich i rodzicielskich. Nie 
uwzględniono także prawie miliona 
podpisów pod wnioskiem o referen-
dum w tej sprawie, który skierowano 
do Sejmu. Tak więc od przyszłego roku 
szkolnego – czyli od 1 września refor-
ma rusza pełną parą. 

Jak Państwo wiecie w naszej gminie 
mamy już zatwierdzony przez Kura-
torium Oświaty i przyjęty przez Radę 
Gminy „ustrój szkolny” z nową siecią 
szkół i nowymi obwodami. Zakłada-
jąc wcześniej taki scenariusz, wspólnie 
z dyrektorami placówek oświatowych 
przygotowaliśmy plan wejścia w tę 
nową dla nas rzeczywistość. Dla mnie 
jako osoby odpowiedzialnej za gminną 
oświatę niezwykle ważne i cenne jest 

stanowisko wszystkich dyrektorów, aby 
priorytetowo i absolutnie podmiotowo 
potraktować łącznie uczniów, nauczycie-
li i rodziców. Jest to podejście i nowocze-
sne i optymalne, które nie tylko eliminuje 
ryzyka, ale stwarza dodatkowe szanse. 
Jeśli na bazie takiego założenia będziemy 
w naszej gminie wprowadzali i stosowa-
li nowe prawo oświatowe, to pomimo 
jego wielu niedoskonałości w ciągu 2-3 
lat w całej gminie możemy doczekać się 
modelu szkoły podstawowej, którego 
inni nam pozazdroszczą. Dlatego jedną 
z pierwszych decyzji, jakie podjąłem było 
powierzenie wszystkim obecnym dyrek-
torom dotychczasowych funkcji. Nigdy 
nie miałem żadnych wątpliwości, co do 
wysokich kwalifikacji kadry kierowni-
czej i pedagogicznej pracującej w naszej 
oświacie. Taka ocena plus duże zaufanie 
to wystarczający powód, aby za zgodą 
Kuratora nie organizować konkursu. 

Kolejne decyzje to stworzenie 
warunków (w tym finansowych) do 
zwiększenia potencjału szkół w zakre-
sie nauki języków obcych. Od dyrek-

torów będzie zależało, jaki system będą 
chcieli wdrażać. Pod uwagę bierzemy 
możliwość tworzenia klas dwujęzycz-
nych lub wprowadzenie zajęć dodat-
kowych w grupach – w zależności od 
indywidualnego poziomu zaawanso-
wania. W mojej ocenie jest to dobra 
alternatywa do funkcjonującej ale nie-
możliwej do kontynuowania formuły 
klas z rozszerzonym językiem.

W tej sprawie nieco przedwcześnie 
wypowiedział się Przewodniczący 
Komisji Społecznej sugerując brak po-
rozumienia w kwestii nauki języków 
obcych w jednej ze szkół. Oczywiście 
taka informacja natychmiast wzbudzi-
ła zaniepokojenie rodziców i nauczycie-
li. Zupełnie niepotrzebnie! 

Jak wcześniej wspomniałem już 
na etapie naboru uzgodniliśmy, że bę-
dziemy poszukiwali rozwiązań nowa-
torskich, ale tylko takich, które będą 
najlepsze dla uczniów. 

Również niefortunną i zbyt po-
chopną była informacja dotycząca 
ograniczonej liczebności w klasach. 
W tej sprawie faktycznie planuję zmia-
ny. Moim zdaniem we wszystkich 
szkołach powinna nastąpić unifikacja 
zapisów w statutach szkół. Takie statu-
ty muszą być przyjęte do końca listopa-
da i chciałbym, aby podstawowe reguły 
określające zasady funkcjonowania 
podstawówek były we wszystkich szko-
łach takie same, bez dodatkowych 
preferencji. I dlatego zamiast licytować 
się jaką liczbę wpisać w statucie – po-
stanowiliśmy zgodnie z prawem nie 
wpisywać żadnej (dla klas 4-8). Oczy-
wiście pozostawiając dla klas 1-3 limit 
25 uczniów. 

Pamiętajmy, że warunki lokalowe 
w każdej szkole są inne i dlatego dyrek-
tor z nauczycielami wiedzą najlepiej ile 
dzieci powinno być w klasie. 

W trakcie debaty oświatowej ak-
centowałem jak ważne jest wykorzy-
stanie szansy na jednozmianowość. Bo 
faktycznie jednym z plusów tej reformy 
jest dla takich gmin jak nasza możli-
wość przywrócenia jednej zmiany. Jest 
ogromna szansa, że uda nam się w su-
choleskich podstawówkach tak zapla-
nować arkusze, aby wprowadzić to już 
od 1 września. Niestety nie można tego 
zapisać w statutach, ale należy dbać, 
aby dążenie do utrzymania tego syste-
mu było celem priorytetowym. 

Przewiduję także sporo zmian re-
montowych, związanych z przygoto-
waniem obiektów szkolnych do nowej 
organizacji nauki i pracy. Na najbliższej 
sesji najpewniej przyjęte zostaną na ten 
cel odpowiednie środki finansowe. W bu-
dżecie zaplanowano także środki na pod-
wyżki wynagrodzeń. Z tym związana jest 
będąca w opracowaniu racjonalizacja 
wynagrodzeń za godziny ponadwymia-
rowe dla „niepełnoetatowców”. Krótko 
mówiąc – zmian… tych większych i nie-
co mniejszych będzie naprawdę sporo.

 Na koniec o pomyśle, który już zyskał 
sporo zwolenników choć został wdro-
żony od niedawna. Mowa o szkolnych 
patrolach Straży Gminnej. Głównym ce-
lem jest zapewnienie bezpieczeństwa naj-
młodszym w newralgicznych miejscach 
przed szkołami w godzinach porannych 
i po wyjściu ze szkoły. Od września pro-
jekt ten będzie kontynuowany. 

Wójt Gminy Suchy Las
Grzegorz Wojtera

Jeśli zmiany – to tylko na lepsze!
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wydała pozytywną opinię, ja jednak 
jestem przeciwko, gdyż w kwestii bu-
dowy szkoły Biedrusko znów zostało 
pominięte – wyraził żal radny Dariusz 
Matysiak.

– Biedrusko zasługuje na naszą so-
lidarność – zgodził się z przedmówcą 
radny Michał Przybylski. – Nie mówię, 
że już dziś koparki powinny wjeżdżać 
na plac budowy, ale określmy chociaż 
perspektywę!

– Nie mówię przecież, żeby w ogóle 
nie budować – bronił się wójt Wojte-
ra. – Może wpiszmy to na rok 2022 lub 
2023…

– Przecież mówił pan, że nie prze-
widuje budowy do 2029 r. – wytknął 
radny Matysiak.

– Jestem zdziwiony biernością wój-
ta w sprawie Biedruska – włączył się 
do dyskusji radny Grzegorz Łukszo. – 
Bo nasze osiedle na tym cierpli. Czeka-
my na sygnał od pana, to pan musi być 
głównym inicjatorem – zaapelował.

– Nie mam pretensji, że pan tak ostro 
walczy o szkołę, w końcu wybory się 
zbliżają – pozwolił sobie na subtelną 
ironię wójt. – Przypominam nato-
miast, że rozbudowa przedszkola była 
moim autorskim pomysłem – zazna-
czył. – Nie można też przyjmować, że 
mieszkanie oznacza dziecko, bo łatwiej 
do mieszkania samochód przypisać niż 
dziecko. Zgadzam się, że na początku 
następnej dekady szkoła powinna być. 
Jaka szkoła? Rozmawiajmy o tym. Dziś 
mamy wprawdzie z poślizgiem, ale lep-
sze przedszkole. Współpracujmy więc 
nadal, a dojdziemy do konsensusu!

Koleżeńska pomoc
Na tym jednak nie koniec był 

gorącej dyskusji, jako że wątpliwości 
radnych wzbudziły, jak to określili, 
subwencje dla spółki LARG.

– Rada Gminy już kilkakrotnie 
uchwalała spore subwencje dla tej 
firmy – przypomniał Michał Przybyl-
ski. – Tym razem chciałbym otrzymać 
w tej sprawie więcej informacji.

– Jeśli panu tak bardzo zależy na do-
finansowaniu spółki, niech pan uczyni 
to zarządzeniem – zasugerował wójto-
wi Dariusz Matysiak.

– Mógłbym tak zrobić… – zastano-
wił się na chwilę gospodarz gminy. – To 
by nie było jednak prawidłowe – orzekł.

Gospodarz gminy wyjaśnił też, że 
nie chodzi o subwencję, lecz o środki na 
promocję, a pieniędzy wcale nie musi 
otrzymać firma LARG. Zdecydowały-
by o tym bowiem wyniki przetargu.

– Po koleżeńsku dzielę się tą wiedzą 
– uśmiechnął się wójt. – To nie dopłata, 

nie dokapitalizowanie spółki – prze-
konywał.

Radny Przybylski nie poczuł się 
przekonany.

– W ramach tego paragrafu są zapi-
sane dwa zadania. Jedno to ogłoszenia 
w mediach, a drugie to promocja wła-
ściwa – zdradził. – Nie wiemy nawet, 
na które z tych dwóch zadań wójt pla-
nuje przeznaczyć te 300 000 zł. Mamy 
głosować w ciemno? – pytał retorycz-
nie swoich konkurentów politycznych.

Można się bawić
W ramach punktu pod nazwą „In-

formacje wójta gminy” usłyszeliśmy, 
że w połowie czerwca zakończona ma 
zostać droga rowerowa na odcinku 
Meteorytowa - Leśna. Wykonawcą  
jest spółka ZGK.

– Z kolei termin zakończenia wę-
zła przesiadkowego w Złotnikach to 
październik tego roku – dodał wójt 
Wojtera. –  Węzeł powstaje w systemie 

„zaprojektuj i wybuduj”.
W tym samym systemie położona 

ma zostać kanalizacja sanitarna w Zie-
lątkowie. W tym przypadku czasu jest 
więcej, bo zakończenie inwestycji na-
stąpić ma dopiero w grudniu 2018 r.

– Ogłosiliśmy też przetarg na osiem 
nowych autobusów – wyjawił G. Woj-
tera. – Docelowo potrzebujemy jednak 
12 – zastrzegł.

Na koniec wójt poinformował, że 
z 16 placów zabaw wszystkie zostały 

już przejrzane i zakonserwowane, a te 
urządzenia, które tego wymagały – na-
prawione.

W ramach informacji przewod-
niczącej Rady Gminy zabrała głos 
Małgorzata Salwa-Haibach, która 
przekazała zgromadzonym, że prze-
wodnicząca Zarządu Osiedla Suchy 
Las – Wschód Anna Ankiewicz i soł-
tys Jelonka Marek Dłużewski zostali 
wybrani na kolejną kadencję.

Szkolne problemy
W ramach informacji przewodni-

czących poszczególnych komisji jako 
pierwszy głos zabrał Krzysztof Pilas 
z Komisji Społecznej.

– Członkowie komisji rozmawiali 
z nauczycielami i dyrektorami szkół 
na temat nowego prawa oświatowego 

– wyjawił. – Odwiedziliśmy m.in. Bie-
drusko i Chludowo. W tych miejsco-
wościach były już zespoły szkół, więc 
tam akurat powinno być najmniej 
problemów.

Z kolei Agnieszka Targońska, prze-
wodnicząca Komisji Komunalnej 
i Ochrony Środowiska, poinformo-
wała zebranych, że jej komisja rozma-
wiała na temat stanu technicznego 
zbiornika Łysy Młyn, w tym stanu 
technicznego grobli.

– Kolejnym tematem były dziki na 
terenie naszej gminy – dodała.

– My także rozmawialiśmy o dzi-
kach – dodał przewodniczący Ko-
misji Bezpieczeństwa i Porządku 
Publicznego Włodzimierz Majewski. 

– Zawarto umowę ze specjalistyczną 
firmą na zastrzelenie 35 zwierząt.  
Zastrzelono 28.

Już pod sam koniec sesji K rzysz-
tof Pilas zwrócił się z pytaniem o li-
ceum w Suchym Lesie.

– Dyrektor Jarosław K rajewski 
nie chciał liceum w budynku gim-
nazjum – rozłożył ręce wójt. – Dy-
rektor Szkoły Podstawowej Beata 
Radomska chciała, ale nie zgodzili 
się rodzice, do czego mieli prawo.

Prawo do niewiary
Tymczasem przewodniczący Mi-

chał Dziedzic podzielił się z innymi 
tym, co w yczytał w naszym „Maga-
zynie”.

– W części przeznaczonej na in-
formacje Rady Gminy czytałem tekst  
radnego Jarosława Ankiewicza, który 
napisał, że byłbym zadowolony, gdyby 
okazało się, że wójt już nie może po raz 
kolejny kandydować. Proszę mi poka-
zać taką moją wypowiedź w protokole 
z sesji lub tekst sprostować – zażądał.

Chwilę potem, zanim przewod-
nicząca Salwa-Haibach zdążyła 
zamknąć sesję, radny Dariusz Maty-
siak i wójt Grzegorz Wojtera zdążyli 
się posprzeczać o sprawność gmin-
nych autobusów.

– Wszystkie pojazdy są sprawne, 
powinien mi pan wierzyć – apelował 
wójt.

– W tym rzecz, panie wójcie, że nie 
zawsze panu wierzę – radny Matysiak 
postawił na szczerość.

Krzysztof Ulanowski

złożyła radna Agnieszka Targońska. 
Wszystkie nasze propozycje zostały 
jednak odrzucone przez wójta, który 
doskonale wiedział, że ich przegło-
sowanie przez naszą koalicje skutko-
wałoby koniecznością ponownego 
wyłożenia planu, a to spowodowało-
by co najmniej kilka miesięcy zwłoki 
w jego przyjęciu. Środki na budowę 
kościoła mogłyby odpłynąć wtedy do 
innej parafii, a mieszkańcy Biedruska 
zostaliby bez wymarzonej świątyni. 
O problemach z powstaniem nowego 
kościoła pisał już wiele miesięcy wcze-
śniej radny  Grzegorz Łukszo na www.
gminarazem.pl/ „Budujemy Kościół 
w Biedrusku.” Tak więc, chcąc nie 
chcąc – plan w wersji zaproponowanej 
przez wójta zmuszeni byliśmy uchwa-
lić w imię wyższych celów.

Miejscowe plany dla 
stolicy gminy

Podczas majowej sesji Rady Gminy 
z inicjatywy naszej radnej Agnieszki 
Targońskiej został wywołany miejsco-
wy plan dla rejonu ulic: Promienistej, 
Borówkowej i Powstańców Wielko-
polskich. Na tym terenie planowana 
jest inwestycja deweloperska. Poza 
tym obecny plan dopuszcza tam dzia-
łalność gospodarczą. Nasza koalicja 
jednoznacznie popiera przewodni-

czącego Michała Dziedzica i miesz-
kańców osiedla, którzy na specjalnym 
zebraniu opowiedzieli się za zlikwi-
dowaniem możliwości prowadzenia 
na tym obszarze działalności gospo-
darczej oraz za utrzymaniem jednoro-
dzinnej zabudowy mieszkaniowej.

Na tym samym posiedzeniu radna 
Agnieszka Targońska skutecznie wnio-
skowała też o zdjęcie z porządku obrad 
uchwały w sprawie miejscowego pla-
nu zagospodarowania przestrzennego 
dla rejonu skrzyżowania Obornickiej 
z Sucholeską, gdzie planuje się budo-
wę stacji benzynowej oraz sieciowych 
punktów gastronomicznych. Plan ten 
odesłano do konsultacji społecznych, 
bowiem budzi spore kontrowersje 
wśród mieszkańców.

Michał Przybylski
KOALICJA INICJATYWA 

MIESZKAŃCÓW – GMINA RAZEM

W ramach wyjaz-
du szkoleniowego 
zorganizowanego 
dla samorządow-
ców z Wielkopol-
ski przez Woje-
wódzki Ośrodek 

Kształcenia i Studiów Samorządo-
wych miałam możliwość spędzić kilka 
dni na Litwie. Celem było zapoznanie 
nas ze strukturą i funkcjonowaniem 
tamtejszego samorządu terytorialne-
go. Wyjazd ten zrobił na mnie ogrom-
ne wrażenie, a w szczególności spo-
tkanie z władzami samorządowymi 
Rejonu Solecznickiego, Okręg Wileń-
ski i merem Zdzisławem Palewiczem. 
Dlaczego? Dlatego, że to człowiek 
o niezwykłej osobowości, wielki pa-
triota i jedyny mer - Polak w litewskim 
samorządzie. Co ciekawe i ważne - wy-
bory wygrał z najlepszym wynikiem.

Ten rejon, oddalony od Wilna 
raptem o 40 km, zamieszkują w więk-
szości Polacy (ok 80% ludności z ok. 
35 tys. mieszkańców). Pozostali to 
Litwini, Białorusini, Ukraińcy i inni. 
Podczas prezentacji zapoznaliśmy się 
z charakterystyką rejonu, osiągnięcia-
mi, planami i trudnościami. 

Myślę, że nie zdajemy sobie spra-
wy z tego, że o to, co my mamy na co 
dzień – polskość, Oni tam w Soleczni-
kach, wbrew wszelkim trudnościom, 
walczą z uporem, zaangażowaniem 
i z entuzjazmem każdego dnia. To 
autentyczna „praca u podstaw” znana 
Polakom, a w szczególności Wielko-
polanom z czasów „Najdłuższej wojny 
nowoczesnej Europy”. 

Ostoją polskości jest też wiara ka-
tolicka i polski Kościół oraz instytucje 
oświatowe. Samorząd solecznicki ad-
ministruje 33 placówkami: 13 gimna-
zjów (2 polskie i 8 z polskim językiem 
wykładowym), 6 szkół podstawowych, 
1 szkoła specjalna, 2 centra wielofunk-
cyjne, 1 centrum uniwersalne oraz 10 
przedszkoli. W Solecznikach mają 
także Szkołę Sztuk Pięknych im. Sta-
nisława Moniuszki, która mieści się 
w przepięknie odrestaurowanym przez 
samorząd pałacu Wagnerów, w którym 
bywali nasi wielcy, między innymi: 
Adam Mickiewicz i Tomasz Zan. I to 
wszystko  przy budżecie zdecydowanie 
mniejszym niż nasz sucholeski.

Bardzo ważne jest, aby nasza mło-
dzież, jak najliczniej wyjeżdżała na Litwę, 
do Wilna, do Solecznik. Współczesne 
pokolenia powinny czuć związek z tam-
tą wileńska ziemią, która wydała naszych 
największych poetów i artystów i była 
ostoją polskości. Młodzi ludzie nie po-
winni zapomnieć, że tam kiedyś była 
Polska i jeszcze żyją tam Polacy, a So-
leczniki to skrawek naszej Ojczyzny.

Zachęcam zatem do wakacyjnego 
wyjazdu na Litwę - Kraju o przepięk-
nych krajobrazach, z bardzo dobrą 
bazą turystyczną i tak bliskiemu na-
szym sercom.

Małgorzata Salwa - Haibach
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Przewodnicząca  
Rady Gminy Suchy Las  
informuje

INFORMACJA
Adwokat Agnieszka Wiese  

informuje, iż pełni dyżur adwokacki  
w każdy poniedziałek  

w godzinach od 16.00 do 19.00  
w siedzibie swojej kancelarii -  

ul. Nowy Rynek 3, 62-002 Suchy Las,  
tel. 696-048-474

Wóz bojowy w remizie, 
ale nastroje wojownicze
W czasie majowej sesji samorządowcy zwierzali się, czy 
sobie wierzą, a także proponowali koleżeńską wymianę 
informacji. Używali grzecznych słów, ale pobrzmiewała 
w nich lekka złośliwość.

Sesja rozpoczęła się od pytania 
przewodniczącej Małgorzaty Salwy-
Haibach o to, czy są jakieś propozycje 
zmian w porządku obrad. Wtedy ze 
swego miejsca wstała radna Agnieszka 
Targońska, która zaproponowała usu-
nięcie z porządku punktu piątego.

– Chodzi o miejscowy plan zago-
spodarowania przestrzennego dla 
rejonu ul. Diamentowej w Suchym Le-
sie – wyjaśniła A. Targońska. – Pocze-
kajmy z tym na spotkanie mieszkań-
ców, na którym obecny ma być także 
inwestor. Tym bardziej, że planowana 
w tym miejscu stacja paliw budzi prze-
cież spore kontrowersje.

Planów moc
Radną Targońską wsparli prze-

wodniczący Komisji Finansowo-Bu-
dżetowej Dariusz Matysiak praz prze-
wodniczący Zarządu Osiedla Suchy 
Las Michał Dziedzic. Ten ostatni nad-
mienił, że na temat stacji rozmawiano 
w czasie debaty osiedlowej, a miesz-
kańcy wyrazili opinię negatywną.

Większość radnych zgodziła się, 
żeby zająć się tym projektem później. 
W zamian Agnieszka Targońska zapro-
ponowała dopisanie do porządku pro-
jekt uchwały w sprawie przystąpienia 

do sporządzenia miejscowego planu 
zagospodarowania przestrzennego dla 
rejonu ulic Borówkowej, Promienistej 
i Powstańców Wlkp. W Suchym Lesie.

– Była już o tym mowa na poprzed-
niej sesji – przypomniała radna. – Tym 
razem mieszkańcy chcą planu.

– W czasie debaty osiedlowej miesz-
kańcy też byli na tak – kiwnął głową 
Michał Dziedzic.

– Założenie jest takie, że zabudowa 
mieszkaniowa będzie dominująca, a dział-
ki będą mieć pewnie 600-800 m, ale po-
czekajmy jeszcze na spotkanie z urbani-
stą – dodał wójt Grzegorz Wojtera.

Wolą większości radnych projekt 
uchwały dołączony został do porząd-
ku obrad.

W dalszej kolejności rajcy zajęli 
się projektem miejscowego planu za-
gospodarowania przestrzennego pod 
hasłem ,,Biedrusko-kościół”. Komisja 
Finansowo-Budżetowa oceniła pro-
jekt pozytywnie, natomiast mieszkań-
cy wnieśli kilka uwag, które nie zostały 
uwzględnione przez wójta, a następnie 
były kolejno odrzucane przez radnych. 
W przypadku przyjęcia choćby jednej, 
uchwalenie planu przeciągnęłoby się 
o kilka miesięcy, a wtedy obiecane 
środki na kościół nie spłynęłyby do 
Biedruska. Ostatecznie cały  projekt 
został przez Wysoką Radę przyjęty, 

podobnie zresztą, jak i projekt planu 
dla rejonu ulic Borówkowej, Promieni-
stej i Powstańców Wlkp.

Także w przypadku projektu miej-
scowego planu zagospodarowania 
przestrzennego dla Golęczewa Ko-
misja Finansowo-Budżetowa wydała 
opinię pozytywną, a Wysoka Rada 
odrzuciła większość uwag wniesio-
nych przez mieszkańców.

W dalszej kolejności szybko prze-
głosowano decyzję o modernizacji ul. 
Sasankowej w Suchym Lesie (chodzi 
o położenie kanalizacji deszczowej), 
a także decyzję o wniesieniu przez 
gminę Suchy Las wkładu niepienięż-
nego do spółki GCI.

Solidarność z Biedruskiem
Po tym głosowaniu przewodni-

cząca Małgorzata Salwa-Haibach po-
prosiła o zabranie głosu prezesa OSP 
w Suchym Lesie Wojciecha Szulca, 
który podziękował radnym i wójtowi 
za pomoc i wsparcie.

– Ciężki samochód bojowy już stoi 
w remizie – poinformował wzruszony.

– I oby nigdy stamtąd nie musiał wy-
jeżdżać – dodał radny Krzysztof Pilas.

Przez dłuższą chwilę samorządow-
cy dyskutowali nad wieloletnią pro-
gnozą finansową na lata 2017-2029.

– Komisja finansowo-budżetowa 

BIURO RACHUNKOWE
RACHMAR

DAMIAN MARSZAŁEK

UL. JANINY OMAŃKOWSKIEJ 
115C LOK. 2

60-465 POZNAŃ
TEL. 605 256 305

damianic@poczta.onet.pl

przenieś  

księgowość  

na najwyższy  

poziom

Wójt Grzegorz Wojtera rozumie 
aktywność radnych przed wyborami

Radna Agnieszka Targońska (z lewej) 
przypomniała, że stacja paliw budzi kontrowersje

Skarbnik Monika Wojtaszewska mówi 
o przeznaczeniu środków na promocję
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Piknik na zielonej trawce
Dzień Sąsiada w Nowych Złotnikach był okazją do pozna-
nia się, wypoczynku na łonie przyrody, a także do obejrze-
nia mieszkań na sprzedaż.

Piknik ma miejsce na rozległym 
trawniku przy ul. Azaliowej. Miło-
śnicy sportu grają tam w siatkówkę, 
spragnieni wypoczynku wylegują się 
na kocach i leżakach, wielbiciele moto-
ryzacji podziwiają najnowsze modele 
mercedesów, a zwolennicy dwóch 
kółek oglądają rowery z niemieckiej 
manufaktury Rotwild.

Kosmiczne rowery
Jednoślady mają karbonowe lub 

aluminiowe ramy, a niektóre także 
silniki elektryczne. Do sympatyków 
jazdy na dwóch kołach należy radny 
Michał Przybylski, który zachwyca 
się lekkością roweru wykonanego 
z karbonu.

– Od dawna myślę o takim z karbo-
nową ramą – wyjawia inny uczestnik 
pikniku. – Są rzeczywiście bardzo 
lekkie. Z drugiej strony nie wiem, jak-
by się taka rama sprawdziła w górach, 
gdzie łatwo o wywrotkę…

W górach z pewnością dobrze 
sprawdzają się rowery ze wspomaga-
niem elektrycznym. Ale wróćmy na 
niziny…

– Piknik zorganizowaliśmy dla 
wszystkich sąsiadów gminy Suchy Las 
i okolic – mówi Katarzyna Skonieczna, 
kierownik marketingu z firmy Duda 
Holding – Na Dzień Sąsiada przyjecha-
li mieszkańcy Złotnik, Suchego Lasu, 
ale i Podolan, czy Strzeszyna.Nasza 
rozmówczyni podkreśla, że na pikniku 
każdy znajdzie dla siebie coś miłego.

– Dla dzieci są animacje, gry plan-
szowe, rysowanie torów przeszkód 
dla małych mercedesów czy malowa-
nie buziek – wylicza. – Dla dorosłych 
siatkówka, piłka plażowa, badminton, 
spokojna muzyka. Można potrenować 
parkowanie mercedesa w garażu za po-
mocą smartfona, można też po prostu 
położyć się na kocu i poczytać książkę. 
Można też zrelaksować się na leżaku 
w naszym ogrodzie przy domu poka-
zowym, itd. Chodzi o to, żeby miesz-
kańcy chcieli ze sobą spędzać czas.

Okazja do integracji
Pracownicy dodają, że piknik jest 

też dobrą okazją do integracji dla pra-
cowników.

– Na co dzień pracujemy wszak 

w różnych miejscach – zauważa.
– Uważam, że wyszliśmy z fajną 

inicjatywą, zachęcając mieszkańców 
do wspólnego spędzenia czasu, a przy 
okazji pokazując im nasze osiedle – 
mówi z kolei Wojciech Duda, proku-
rent DD. – W ramach drugiego etapu 
mieszkania sprzedają się bardzo do-
brze, ponad połowę mamy już sprze-
danych lub zarezerwowanych. Jednak 
myślimy już o trzecim etapie.

– Jestem tu dziś służbowo, ale wzię-
łam ze sobą męża i córkę Marcjannę 

– uśmiecha się Marta Kasprzak, mene-
dżer ds. sprzedaży i marketingu. – My-
ślę, że dobrze się bawią; córkę najbar-
dziej zachwyciły baloniki.

Okno na niebo
Właśnie, czego po pikniku oczeki-

wali sami uczestnicy?
– Przyszliśmy zobaczyć mercedesy 

i ewentualnie mieszkanie – wyjawiają 
Joanna i Marcin, którzy na Azaliowej 
pojawili się z córkami Basią i Marysią. 

– Mieszkamy na Piątkowie, ale chcemy 
się przeprowadzić do gminy Suchy Las, 
bo tu jest Octopus i Fabryka Formy. 
Mieszkanie już obejrzeliśmy, podoba 
nam się. Basia zachwyciła się pokojem 
dziecięcym z oknem w suficie.

– Przyjechaliśmy na imprezę, ale 
także obejrzeć mieszkania i auta – 
mówią z kolei Kasia i Mietek, którzy 

w Nowych Złotnikach bawią się razem 
z córkami Alicją i Gabrysią. – Bardzo 
nam się tu podoba, bo jest kameralnie, 
a poza tym nie brakuje zabaw i kon-
kursów. Festyny w Poznaniu polegają 
głównie na sprzedaży jedzenia, a prze-
cież najeść się można w domu.

Decyzja podjęta
Nie oznacza to bynajmniej, że na 

Azaliowej głodowano.
– Zjedliśmy smaczne kiełbaski 

i pyszne jabłka, a Tosia właśnie pała-
szuje watę cukrową – śmieje się pani 
Ewelina, która na Azaliową przyjecha-
ła z mężem Adamem i z córką, tą od 
waty. – Decyzja podjęta; przeprowa-
dzamy się! Mamę mam na osiedlu So-
bieskiego, ale nie martwię się dojazda-
mi, jest dobra komunikacja publiczna.

Uczestników pikniku karmią 
Wanda Kozieł i Zbigniew Kozłowski, 
właściciele Bistra u Binia z Golęczewa.

– Kiełbaski mamy z Komornik – 
wyjawia pan Zbigniew. – Zawierają 95 
proc. mięsa, więc nie zmieniają kształ-
tu w czasie grillowania. Niektórzy 
klienci mówili, że tak dobrych jeszcze 
nie jedli. Zapraszamy do nas, mamy 
też kuchnię wojskową na kołach. Ser-
wujemy grochówkę, golonki, bigos…

Kto woli coś lżejszego, bierze z kar-
tonu jabłko – umyte! Ci, którzy nie 
muszą prowadzić auta, popijają jedze-
nie piwem z Browaru za Miastem. Na 
koneserów czekają tam piwa w niety-
powych smakach, np. żytnie.

A jak piknik ocenia gospodarz te-
renu, czyli przewodniczący Zarządu 
Osiedla Grzegorz Słowiński?

– Wypadło to profesjonalnie – 
chwali. – Widać zaangażowanie 
zarówno organizatorów, którzy wy-
kazali dobrą wolę, by zaprzyjaźnić się 
z lokalną społecznością, jak i samych 
mieszkańców, którzy licznie przyszli. 
Wszystko wskazuje na to, że piknik 
wpisze się w kalendarz imprez. Może 
następny zorganizujemy wspólnie?

Krzysztof Ulanowski

agaf@hot.pl  |  +48 601 843 423  |  www.agaf-design.pl

AGNIESZKA 
FRĄCKOWIAK 

Tanie lokale na wynajem!
Cena: 22 zł netto / m2 + koszty 
eksploatacyjne 8 zł netto / m2

Powierzchnia 11 m2 – 67 m2

Dogodna lokalizacja w sucholeskich Złotnikach 
zaledwie 5 minut od północnej granicy Poznania

Łatwy dojazd i wygodna komunikacja

Do dyspozycji przestronny parking 
na terenie nieruchomości

Tel. 501 839 126 lub 601 736 869

Drukarnia w Suchym Lesie
zatrudni do pracy 

pomocnika maszynisty offsetowego,  
operatorów maszyn introligatorskich 
oraz osoby do pracy w introligatorni.

zgłoszenia proszę kierować na 
adres mail: asia@serigraf.pl

tel: 61 8 125-602.
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 REKLAMA Agnieszka Łęcka  tel. 669 69 00 36  e-mail: agnieszka.lecka@sucholeski.eu

Przychodnia Weterynaryjna VET-MED

Plac Sokoła 7, 62-002 Złotniki (Osiedle Grzybowe) 
Tel. 667 933 722. www.przychodniavetmed.pl

l USG l RTG l CHIRURGIA l
l INTERNA l LECZENIE STACJONARNE l

CZYNNE  
PN.-PT.: 11.00 - 18.00
SOBOTY I NIEDZIELE 
ORGANIZUJEMY IMPREZY 
OKOLICZNOŚCIOWE
tel. 693 900 282

Suchy Las, ul. Obornicka 117, tel. 693 900 282 

Znajdź nas na facebooku

ZAPRASZAMY!

PROMOCYJNE ABONAMENTY  
NA OBIADY RODZINNE  
- 11 ZESTAWÓW DNIA W CENIE 10

ZUPY
Rosół, pomidorowa   ........................4,90
Ogórkowa, jarzynowa,  
pieczarkowa, żurek  .........................6,90
Żurek z jajkiem, rosół z domowym  
makaronem, grochówka  ................. 7,90
Pieczywo do zupy  ...........................1,00
PIEROGI DOMOWE 
Ruskie, z mięsem, z kapustą  
i grzybami, z serem (7 szt.) ............14,90
SAŁATKI 
z kurczakiem, z camembertem
mała  ................................................9,90
duża  ..............................................14,90

DANIA
Rumsztyk z cebulą,
pulpety w sosie koperkowym  ......... 7,90 
Kotlet schabowy, karkówka, stek, 
filet drobiowy panierowany, stripsy  ...8,90
De volaille, szwajcar, filet w płatkach 
kukurydzianych, zraz wieprzowy,
rolada wieprzowa z pieczarkami,
filet z dorsza świeżego  ...................  9,90 
DODATKI
Ziemniaki, ryż, zestaw surówek  .....  3,50
Frytki, kasza gryczana,  
kasza jaglana kluski śląskie  ............ 4,00
Ketchup  ..........................................  1,00
Opakowanie  ...................................  0,50

DANIA NA MIEJSCU, NA WYNOS 
ZAPRASZAMY

Poznań  
Wichrowe Wzgórze 124A

 Agnieszka Łęcka  tel. 669 69 00 36  e-mail: agnieszka.lecka@sucholeski.eu  REKLAMA

Os. Poziomkowe 10a/1b, Suchy Las
Rejestracja telefoniczna: tel. 61 652 16 60, 609 450 410

POGOTOWIE DEKARSKIE 
TEL. 604 975 235

www.facebook.com/Pokrycia
DachoweNowakowski

r     e      s     t     a     u     r     a     c     j     a
Oborniki 64-600  ul. Chłopska 1  tel.:  61 88 32 608     
www.kuchniaistrych.pl                   @kuchniaistrych

PROMOCJA NA HASŁO SUCHOLESKI MAGAZYN

ZABIEGI  MODELUJĄCE 
SYLWETKĘ -30%

KARBOKSY- 
TERAPIA -30%

SPECJALISTA
GINEKOLOG - POŁOŻNIK
dr Karolina Chmaj-Wierzchowska

zaprasza do gabinetu ginekologicznego
ul. Rubież 14b / 54, Poznań (Naramowice)

tel. 600 11 66 76
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URZĄD GMINY
www. suchylas.pl
tel. 61 8926 250

tel.  61 826 62 62
SUCHY
LAS

OSIEDLE
GRZYBOWE

JELONEK
ZŁOTNIKI

Galeria Sucholeska 
509 473 120

JELONEK

JÓŹWIAK S.C.

tel. 
61 652 28 13

SUCHY LAS
UL. OBORNICKA ���

www.przychodniaeumedica.pl

 tel: 61 812 50 00
tel. 667 933 722

Tel. 668 178 831   piotrgajewski73@wp.pl

KOMPLEKSOWA I CAŁOROCZNA 
PIELĘGNACJA TERENÓW ZIELONYCH

PIOTR GAJEWSKI
WYCINKA I KOREKTY DRZEW 
PRACE PORZĄDKOWE I BRUKARSKIE 
ZAKŁADANIE I UTRZYMYWANIE  
TERENÓW ZIELONYCH
NAWADNIANIE 
MONTAŻ OGRODZEŃ 

SPECJALISTYCZNE 
GABINETY LEKARSKIE
Plac Grzybowy 12, Złotniki

tel. 61 307 00 55, 570 585 595

POZNAŃ, UL. OBORNICKA 288
tel. 662 044 452

r     e      s     t     a     u     r     a     c     j     a
Oborniki 64-600  ul. Chłopska 1  tel.:  61 88 32 608     
www.kuchniaistrych.pl                   @kuchniaistrych
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Adwokat Agnieszka Wiese

tel. 696-048-474



MOTORYZACJA - ARTYKUŁ SPONSOROWANY

Oferta RAV4 została wzboga-
cona o nową wersję wyposażenia 
Selection, w dwóch wariantach kolo-
rystycznych – ciemnym niebieskim 
Selection Azure i srebrnym Selec-
tion Platinum. Niebieski lakier two-
rzy kompozycję z chromowanymi 
elementami i jasnym wnętrzem ze 
skórzanymi fotelami w kolorze Light 
Beige. Srebrny RAV4 jest ozdobiony 
detalami w kolorze Piano Black, a 
jego wnętrze jest utrzymane w ciem-
niejszej tonacji, z fotelami ze skóry 

koloru Dark Rose. Do dekoracyj-
nych elementów w kontrastowych 
kolorach należą relingi dachowe, 
osłony zderzaków, lakierowane lu-
sterka zewnętrzne i listwy progowe. 
Zderzaki polakierowano w kolorze 
nadwozia. Na oparciach foteli zosta-
ło wytłoczone logo Selection.

Luksus w standardzie
Na standardowe wyposażenie 

Toyoty RAV4 Hybrid Selection skła-
dają się przyciemniane tylne szyby, 

tylny spojler dachowy, elektrycznie 
unoszone drzwi bagażnika otwiera-
ne bezdotykowo oraz znaczek „Se-
lection” na słupku C. Samochód jest 
wyposażony w pełne światła LED z 
lampami przeciwmgielnymi i auto-
matyczną regulacją głównych reflek-
torów, sportowe podgrzewane fotele 
pokryte specjalnie dobraną skórą, 
kolorowy wyświetlacz TFT kom-
putera pokładowego, dwustrefową 
klimatyzację, system „Inteligentny 
kluczyk” oraz system multimedialny 
z ekranem dotykowym 7’’, funkcją 
Bluetooth i kamerą cofania. W stan-
dardowym zestawie wyposażenia 
mamy również pakiet Winter, który 
zawiera spryskiwacze przednich re-
flektorów, podgrzewanie dysz spry-
skiwaczy przedniej szyby, podgrze-
waną kierownicę oraz podgrzewaną 
przednią szybę.

Bezpieczeństwo 
najważniejsze

Maksymalny poziom bezpieczeń-
stwa, potwierdzony najwyższą oceną 
Top Safety Pick+ amerykańskiego in-
stytutu IIHS, jest efektem zarówno 
wzmocnionej konstrukcji nadwozia, 
jak i dostępnego bezpłatnie w wersji 
Selection pakietu systemów bezpie-
czeństwa czynnego Toyota Safety 
Sense. Składają się na niego funkcja 
zapobiegania kolizjom PCS (Pre-
Collision System) z mechanizmem 
wykrywania pieszych, układ ostrze-
gania o opuszczaniu pasa ruchu LDA 
(Lane Departure Alert) z funkcją po-
wrotu na pas ruchu, aktywny tempo-
mat ACC (Adaptive Cruise Control), 
automatyczne światła drogowe AHB 
(Automatic High Beam) oraz rozpo-
znawanie znaków drogowych (Road 
Sign Assist). A wszystkie informacje 
są wyświetlane na ekranie systemu 
multimedialnego Toyota Touch 2 

oraz kolorowym wyświetlaczu TFT 
4,2” między zegarami.

Wersja Selection jest dostępna dla 
Toyoty RAV4 z napędem hybrydo-
wym. Auto z napędem na przednią oś 
kosztuje 153 900 zł, zaś cena modelu 
4x4 wynosi 163 900 zł. Pełny napęd 
hybrydowy RAV4 wyposażony jest 
w silnik V VT-i 2,5 l o mocy 152 KM 
oraz silnik elektryczny rozwijający 
moc 143 KM. Samochód o łącznej 
mocy napędu 197 KM przyspiesza 
do 100 km/h w 8,3 s. Jednocześnie 
RAV4 Hybrid odznacza się wyjątko-
wo niskim zużyciem paliwa – jedy-
nie 5,1 l/100 km w europejskim cy-
klu mieszanym – oraz bardzo niską 
emisją CO2, wynoszącą 115 g/km.

Komfort jazdy
Hybrydowa technologia zapew-

nia wyjątkowo cichą i przyjemną 
jazdę dzięki wyciszonej kabinie i wy-
sokiej jakości wykończenia wnętrza. 
Poprawiona stabilność i sterowność 
samochodu znacznie zwiększyły 
komfort jazdy. W tylnym wsporniku 
ramy zwiększono liczbę zgrzewów 
ze 105 do 138. Wzmocniono także 
elementy zawieszenia i strukturę 
podłogi.

W wersji AWD funkcja napędu 
na wszystkie koła (E- Four) realizo-
wana jest dzięki zamontowanemu z 
tyłu silnikowi elektrycznemu o mocy 
50 kW, co pozwala uniknąć dodatko-
wej masy, kosztów i złożoności, które 
wiązałyby się z przekazywaniem na-
pędu na tylną oś za pośrednictwem 
wału. Działając niezależnie od napę-
du przedniej osi i napędzając jedynie 
tylne koła, system E-Four płynnie 
włącza tryb AWD przy ruszaniu 
na śliskiej nawierzchni, w zakręcie, 
zwiększając również przyczepność, 
stabilność i sterowność w trudnych 
warunkach drogowych.

Toyota RAV4 Hybrid 
w nowej wersji Selection
Toyota RAV4 jest prekursorem segmentu SUV – samo-
chodów terenowych z nadwoziem samonośnym. Wersja 
hybrydowa to nowa propozycja w gamie napędów rodzin-
nego SUV-a. RAV4 Hybrid zadebiutował w kwietniu 2016 
roku jako najmocniejsza wersja w historii tego modelu – 
auto o mocy 197 KM przyspiesza do 100 km/h w 8,3 s.

ASD Toyota Ukleja Sp.J.
ul. Obornicka 132, 62-002 Suchy Las

tel. 61/811 75 70, fax 61/811 75 73
www.toyota-ukleja.pl

Wiele kobiet poświęca się rodzinie 
i przestaje myśleć o sobie, co przy-
czynia się do tego, że nie podobają się 
same sobie, tracą pewność siebie i po-
czucie własnej wartości.

Jesteś skarbem
Naprzeciw tym problemom wy-

szła Joanna Zając, właścicielka butiku 
i marki Tressore, w którym sprzedaje 
ubrania swoje i innych marek polskich 
producentów. Butik znajduje się w Ga-
lerii Sucholeskiej.

Ubrania Joanny Zając nosiły już m.in. 
Dorota Wellman, Agnieszka Kaczorow-
ska i Ewa Kuklińska. Założeniem marki 
Tressore jest użyteczność, oznacza to, że 
ubrania autorstwa pani Joanny muszą 
być wygodne i praktyczne. Tressore 
oznacza skarb, jaki każda kobieta pragnie 
mieć i jednocześnie jakim sama jest. 

Poprzednio pani Joanna miała 
swój butik na Piekarach w Poznaniu, 
jednak ze względu na zbyt mały ruch 
zrezygnowała z niego i tylko dostar-
czała swoje ubrania do innych skle-
pów. Jednak brakowało jej kontaktu 
z klientkami i postanowiła na nowo 
otworzyć własny sklep. Dlatego teraz 
jest w Galerii Sucholeskiej. 

Dzięki szerokiej ofercie klientkami 
butiku Tressore są kobiety w wieku od 
25 lat wzwyż, co oznacza, że każda ko-
bieta znajdzie tu coś dla siebie. W przeci-
wieństwie do większości butików pani 
Joanna oferuje szycie na zamówienie.

W każdym mieście
Ekspozycja jest zmieniana co dwa, 

trzy tygodnie. Ubrania cechuje wysoka 
jakość materiałów i stosunkowo niska 
cena. Pracownia pani Joanny znajduje 
się w Swarzędzu, ale dość duża odle-
głość od Suchego Lasu nie przeszka-
dza jej. Marzeniem właścicielki Tres-
sore jest otwarcie butików w każdym 
polskim mieście.

W butiku Tressore możemy zna-
leźć marki takie jak: Into The White, 
Cocho,Tressore, City Code, B Ber-
nard, My Bag, Pozerki, Chruścińska 
Angelika.  

Joanna Zając na prośbę klientek 
o pomoc w doradztwie zaprosiła 
Wiesławę Janowską, przedstawiciel-
kę firmy AVON i właścicielkę strony 
na Facebooku Qmamstyl, Agnieszkę 
Linnik, brafitterkę, a także Ewę Fran-
cuzowicz-Idkowiak, stylistkę.

Błędy Polek
Wszystkie panie, które służyły ko-

bietom radą, zauważyły zgodnie kilka 
błędów, które popełnia wiele Polek. 
Dotyczyły one głównie złego dobiera-
nia bielizny, braku świadomości wła-
snej figury, koloru skóry i typu urody. 

Dobrze dobrany biustonosz nie tyl-
ko wpływa na to jak leżą na nas ubrania, 
ale również na nasze zdrowie.

– Podstawowym błędem jest zbyt 
duży obwód, a za mała miseczka – 
mówi pani Agnieszka. – Hamuje to 
przepływ krwi. W dodatku pod ubra-
nia lepiej zakładać cielistą bieliznę, je-
śli nie chcemy, aby była widoczna.

 Niewiele kobiet korzysta z porad 
fachowców w sklepach i wybierają pro-
dukty dla siebie na własną rękę. Ko-
smetyków na rynku jest wiele i trudno 
jest wybrać odpowiednie dla siebie 
nie mając żadnej wiedzy na ten temat. 
Pani Wiesława zwraca uwagę, że na-
wet ładny makijaż oczu nie będzie się 
dobrze prezentować, jeśli cera nie jest 
zadbana. Ponadto zbyt ciężki makijaż 
nie ozdobi twarzy, tylko ją zasłoni.

Kobiety nie powinny obawiać się 
prosić o rady i śmiało mogą pozwolić so-
bie pomóc, kiedy pyta o to ekspedient-
ka w sklepie. Przy okazji wydamy mniej 
pieniędzy, ponieważ nasze zakupy będą 
bardziej przemyślane i praktyczne.

  Beata Staszak 

MODA

Wizażystka i stylistka 
na pomoc kobietom
W Polsce świadomość kobiet swoich atutów, poczucie 
własnej wartości i pewność siebie są wciąż niewielkie.
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S T Y L E C O N C E P T

1
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3

butik Polskich Projektantów:

S T Y L E C O N C E P T

Butik Polskich Projektantów:
ul. Obornicka 85
Suchy Las, 1p
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Joanna Zając - właścicielka butiku i Agata Stalończyk 

Panie świetnie się bawiły 

Agnieszka Linnik - brafitterka

(z prawej) Ewa Francuzowicz-Idkowiak  
- stylistka

(z lewej)  Wiesława Janowska 
- przedstawicielka Avon
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Już XVI edycja spotkania odbyła się 
w Galerii Adam’s. W rolę modeli i mo-
delek wcielili się. Organizatorem impre-
zy była Polska Akademia Mody, a patro-
nat objęli  Wielkopolskie Porozumienie 
Dziennikarzy i Wielkopolski Oddział 
Stowarzyszenia Dziennikarzy RP.

Panie przodem
- Taka inicjatywa służy temu, żeby 

integrować a nie dzielić. A przy okazji to 
świetna zabawa dla tych co obserwują 
i tych którzy odważyli się zaprezento-
wać ubrania – tak podsumował całą ini-
cjatywę Ryszard Bączkowski, członek 
SDRP, w wypowiedzi dla TV STK.

Zabawy faktycznie nie brakowa-
ło. Pierwszy pokaz zainicjowały panie, 
w kolekcji letniej „Wszystko co kocham”. 
Sukienki, stroje casualowe lub bardziej 
wyjściowe – skupiające się głównie na 
motywach kwiatowych. Na wybieg 

poszła m.in. redaktor naczelna Suchole-
skiego Magazynu Mieszkańców Gminy 
Agnieszka Łęcka. Drugim pokazem ko-
lekcji damskiej była „Wielka Gala” – pro-
pozycja strojów wizytowych dla kobiet. 
Jak wspomniał Ryszard Sławiński w za-
powiedzi – proponowane stylizacje mają 
być idealne na komunię czy chrzciny.

W całym zamieszaniu nie mogło 
zabraknąć panów. Dziennikarze za-
prezentowali się w pokazie kolekcji mę-
skiej o zachęcającej nazwie, „dalszy ciąg 
Nocy Letniej”. Wsparli także ostatnie 
z wyjść prezentujące biżuterię zaprojek-
towaną przez Aleksandra Gliwińskiego. 
Wszelkie pierścienie, bransoletki czy 
naszyjniki były ozdobione bursztyna-
mi, i to właśnie one grały główną rolę 
w projekcie. Warto wspomnieć że autor-
ska pracownia Aleksandra Gliwińskie-
go jest na rynku od 1991 r., a biżuteria 
wykonywana jest ręcznie.

Czym szafa bogata
Jednak nie było by pokazu bez głów-

nego czynnika, czyli odpowiednich 
stylizacji. O to zadbał Salon Odzieży 
SHARK, który ma w asortymencie ta-
kie marki jak P&V, Maxim, Dziekański, 
Getex, T.Kopias i wiele innych. Jest tak-
że laureatem Złotej Pętelki i nagrody 
Top Moda – Marka na Topie.

Poza ubraniami wrażenie zrobiły 
również fryzury i makijaże uczest-
niczek. Zajęli się nimi kolejno Maria 
Katsher oraz Olaf Tabaczyńki. Szcze-
gólne podziękowania należą się także 
styliście, który stworzył fryzurę naszej 
redaktor naczelnej Agnieszki Łęckiej. 
Bartek Konieczny z Lafayette Salony 
Pielęgnacji i Urody w CH Pestka zadbał 
o jej trwałość i nieskazitelny wygląd.

Podczas przerw w występach o kli-
mat zadbała Kalina Zioła, dziennikar-
ka i poetka. Wyrecytowała autorskie 
wiersze. Akompaniował Tomasz 
Bateńczuk. Zwieńczeniem wieczoru 
było wystąpienie europejskiej gwiaz-
dy – Faridy. Włoska piosenkarka, zna-
na jako „największa miłość Czesława 
Niemena”, wystąpiła ze swoim reci-
talem. Popis zaczęła od miłego gestu, 

wspominając o jej miłości do Polski. 
Była również okazja do odwdzięczenia 
się za miłe słowa, bowiem przedstawi-
ciele Polskiej Akademi Mody przyszy-
kowali dla niej niespodziankę. Na ko-
niec wystąpienia wręczyli jej biżuterię 
z bursztynami autorstwa Aleksandra 
Gliwińskiego.

Podsumowanie? Dziennikarze 
okazali się otarci na nowe wyzwania. 
Inicjatywę chwali Agnieszka Łęcka.

– Impreza zrobiła na mnie wyjątko-
we wrażenie, ponieważ my tutaj byli-
śmy z tej drugiej strony. Z reguły, jako 
dziennikarze, oglądamy takie pokazy 
mody, relacjonujemy, a tutaj sami wy-
stąpiliśmy w roli modeli.

Zachwyceni byli także goście. Jak 
oceniła Małgorzata Salwa-Haibach, 
przewodnicząca Rady Gminy Suchy 
Las, było to bardzo interesujące wyda-
rzenie, piękne kobiety, stroje, atmosfera, 
znakomici goście. Z kolei Ewa Korek, 
sołtys wsi Złotniki Wieś, zachwyca-
ła się stylizacjami. – Zróżnicowane 
stroje, dopasowane do różnych figur. 
Jestem w pełni usatysfakcjonowana – 
chwaliła.

Klaudia Zimowska

WYDARZENIA 
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Żurnalista jak z żurnala
Moda często identyfikowana jest z płcią piękną. Nieprzy-
padkowo – obie zmienne są. Jednak skoro bez wyjścia 
poza ramy nie ma zabawy, powstały „Dziennikarskie  
potyczki z modą”.

Uroczysty i… bojowy 
jubileusz OSP w Chludowie
Na terenie strażnicy Ochotniczej Straży Pożarnej w Chludo-
wie odbyły się uroczystości jubileuszu 95-lecia powstania 
jednostki.

W uroczystości udział wziął wójt 
Grzegorz Wojtera oraz radni Michał 
Przybylski, Urszula Ćwiertnia i Zbi-
gniew Hącia. Obecny był też marsza-
łek Marek Woźniak.

Na jubileuszową galę przybyli tak-
że strażacy z OSP Golęczewo, którzy 
świętowali w zeszłym roku.

OSP w Chludowie liczy 107 człon-
ków, z czego 30 strażaków jest przeszko-
lonych medycznie i technicznie tak, iż 
każdej chwili mogą wyjechać do klęski 
żywiołowej, kataklizmu, czy wypadku.

Podczas uroczystości odznaczono 
zasłużonych członków OSP, jak rów-
nież seniorów, którzy dziś już nie mogą 
brać czynnego udziału w akcjach, ale 
są gotowi służyć doradztwem. Opra-
wę muzyczną zapewniła Chludowska 
Orkiestra Dęta pod kierownictwem 
tambormajora Pawła Kołodzieja, a o hi-
storii OSP opowiedział prezes Zarządu 
Gminnego OSP Zbigniew Hącia.

Odznaczenia 
i podziękowania

Za zasługi dla pożarnictwa odzna-
czono OSP w Chludowie – srebrnym 
medalem oraz OSP w Golęczewie – me-

dalem złotym. Zasłużonym strażakom 
przyznano medale złote, srebrne i brą-
zowe. Zarząd Ochotniczej Straży Pożar-
nej w Chludowie w sposób szczególny 
uhonorował swoich seniorów. Byli to 
druhowie: Leon Markiewicz, Hieronim 
Gramsch, Kazimierz Tecław, Kazimierz 
Chudziński, Paweł Zbierski, Sylwester 
Gramsch, Jan Pampuch, Bogdan Ma-
dela, Władysław Gramsch i Zbigniew 
Hącia. Upominki wręczała naczelnik 
OSP w Chludowie Krystyna Sznajder 
i wiceprezes Jerzy Świerkowski.

Umowa podpisana
Ważnym punktem stało się podpi-

sanie umowy  o współpracy pomiędzy 
strażakami z Golęczewa i Chludowa 
a strażakami z miejscowości Nekor 
w Czechach. Przyjazne kontakty mię-
dzy czeskimi pożarnikami a strażaka-
mi z gminy Suchy Las trwają już od 20 
lat. Obecność czeskich pożarników na 
uroczystościach w naszej gminie to 
sympatyczna tradycja.

Pytamy Zbigniewa Hącię, jak daje 
się pogodzić funkcję prezesa Zarządu 
Gminnego OSP i radnego. 

– Pełnię jeszcze funkcję społeczne-

go kuratora sądowego – uśmiecha się 
Zb. Hącia. – Lubię pracę społeczną, 
więc wszystko da się pogodzić.

Rozmawiamy też z najstarszym 
członkiem OSP Chludowo Kazimie-
rzem Chudzińskim. Doskonała spraw-
ność i kondycja pana Kazimierza budzi 
podziw. Nestor chludowskiego pożar-
nictwa z dumą odpowiada, że służy od 
1952 r. 

– Bywa jednak, że młodzi nie 
zawsze chcą już moich rad słuchać – 
śmieje się.

No cóż, pewnie to ich strata, ale 
przecież nowoczesność i postęp tech-
niczny w pożarnictwie zapewne jest 
domeną młodych.

Bardzo sympatycznie rozmawia-
ło się z naczelnik Krystyną Sznajder, 
choć niełatwo było  ją do rozmowy na-
mówić, bo bezpośrednio angażowała 
się w obsługę imprezy, nie tylko od 
strony reprezentacyjnej.

– Na czym polega rola naczelnika? 
– pytamy.

– To osoba odpowiedzialna za go-
towość bojową jednostki – odpowiada 
pani Krystyna, która pełni tę funkcję 
od marca ubiegłego roku.

Jako mężczyznę intryguje mnie 
jeszcze jedna kwestia.

– Jak układa się współpraca z dru-
hami, dobrze przyjmują polecenia od 
kobiety?

– Wśród  30-osobowej grupy wyjaz-
dowej, dziewięć osób to kobiety – infor-
muje pani naczelnik. – Wspólne ryzyko, 

jakie ponoszą strażacy w akcjach bo-
jowych, zaciera spojrzenie na strażaka 
pod kątem płci, bo panie mają te same 
uprawnienia i przygotowanie co dru-
howie. Nigdy nie odczułam, aby fakt, że 
tę funkcję szefa pełni kobieta, miał dla 
druhów jakiekolwiek znaczenie, wręcz 
przeciwnie, otrzymuję z ich strony po-
moc, gdy zachodzi taka potrzeba.

Wyjaśnienie tytułu
W pewnym momencie uroczystości, 

„cywilnych” jej uczestników zaskoczyła 
niezwykła scena: w trakcie wręczania 
odznaczeń nagle ktoś wybiega z remizy 
krzyknąwszy jakąś komendę i… galo-
wy szyk  „rozsypuje” się, gdyż stojący 
w nim strażacy zrywają się i biegną do 
wozów bojowych, stojących na pobli-
skim placu, a po kilkunastu sekundach 
zebrani na uroczystości widzą, jak dwa 
a może trzy z tych wozów wyjeżdżają 
z miejsca uroczystości do akcji.

Gdy jest się świadkiem takiej sceny, 
kiedy strażak w trakcie uroczystości 
odbiera odznaczenie, ale na niespo-
dziewanie rzuconą komendę, w mun-
durze galowym, który w samochodzie 
zamienia na bojowy, zrywa się do ak-
cji... To robi wrażenie! To przeogrom-
nie pomnaża szacunek dla tych, którzy 
niezależnie od pory dnia czy nocy, ale 
też i sytuacji, natychmiast gotowi są 
do niesienia pomocy.

Tyle samo powrotów, ile wyjazdów 
do akcji wspaniali strażacy!

Ryszard Bączkowski       fot
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Red. Ryszard Bączkowski Licznie przybyli dziennikarze

Dr Dominika Narożna z UAM Red. Agnieszka Łęcka w stroju eko Red. Anna Przewoźny z TV

Właściciele firmy Shark
Red. Agnieszkę Łęcką dopingują sołtys Ewa Korek 
i przewodnicząca Małgorzata Salwa-Haibach Artysta-malarz Jan Wojciech Malik

Prezes Zbigniew Hącia przyjmuje odznaczenie

Zaproszeni goście Weteran Kazimierz Chudziński
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W maju był mały Dzień Dziecka 
dla każdego fana muzyki filmowej. 
Właśnie wtedy scenę Centrum Kul-
tury i Biblioteki Publicznej odwiedziła 
Barbara Kurdej-Szatan i Rafał Szatan 
z zespołem. „Ale kino” to był koncert 
tematyczny z najpiękniejszymi utwo-
rami z bajek i filmów.

Dzieckiem być
Półtoragodzinny występ podzie-

lono na kilka części. Pierwsza z nich 
najbardziej zachwyciła najmłodszą 
część widowni, której swoją drogą 
było całkiem sporo. Artyści skupili się 
bowiem na bajecznej stronie muzyki. 
Od samego początku każdy przywołał 
wspomnienia, gdy w oryginale zabrza-
miała piosenka z „Pięknej i Besti” pro-
ukcji Disney’a. Polskich wersji jednak 
nie zabrakło – usłyszeliśmy też utwory 
z Toy Story oraz Pocahontas. Ale naj-
większym sukcesem tej części był fakt, 

że spodobała się nie tylko dzieciom, 
ale również przedstawicielom już star-
szej widowni, w tym studentom.

– Występ dopracowano, zespół 
idealnie odwzorował muzykę. Najbar-
dziej podobała mi się piosenka z Toy 
Story, jestem wielkim fanem tej serii 
i nie czułem się zawiedziony. Widać że 
wszyscy włożyli w to sporo pracy – po-
wiedział nam jeden z widzów.

A może lepiej dorosłym?
Potem szybkie przeniesienie na 

polskie podwórko i coś dla dojrzalszej 
części słuchaczy. Stare, kultowe filmy 
i tak samo pamiętne piosenki. „Nie 
bądź taki szybki Bill” z „Wojny domo-
wej” czy „Już taki ze mnie zimny drań” 
pamiętany z „Pieśniarza Warszawy”, 
a także „Tak mi źle, tak mi szaro”. Oka-
zało się, że to jednak dalej była tylko 
rozgrzewka, bo największe wrażenie 
zrobiła część poświęcona zagranicz-

nym utworom. W centrum uwagii 
stanął m.in. „Batman” i „Skyfall”, a wy-
konanie „Over the Rainbow” zwaliło 
z nóg większość słuchaczy. 

Widownia była zachwycona. Bra-
wo bił m.in. Mariusz Rembicki, re-
prezentujący Nowoczesną w Suchym 
Lesie, a także jego żona Monika. Jak 
skomentowali wydarzenie?

– Emocje bardzo pozytywne – chwa-
lą. – Najbardziej podobało nam się wy-
konanie piosenki Writing’s on the Wall, 
z filmu o Jamesie Bondzie. Wykonawcy 
są bardzo otwarci, wyszli do ludzi. Stwo-

rzyli bardzo rodzinną atmosferę.
Masa wrażeń, dobrej muzki i emo-

cji to to, co mogło by opisać to spotka-
nie. Przedział wiekowy widowni był 
ogromny, ale każdy doskonale bawił 
się przy muzyce.

– Mało kiedy udaje się w tak klima-
tyczny sposób przenieść słuchaszy do 
świata kina za pomocą muzyki – pod-
sumował występ jeden z widzów. – To 
jeden z lepszych koncertów w Cen-
trum Kultury. Mam nadzieję, że nie 
ostatni tak dobry.

Klaudia Zimowska

Pod koniec maja właściciele i za-
rządcy firm grupy Duda spotkali się 
z dziennikarzami. Choć tytułowym 
tematem spotkania była zmiana na-
zwy firmy Dator Investment na Duda 
Development, to gospodarze spotka-
nia, bracia Maciej i Wojciech Duda 
wraz z dyr. Michałem Kazaną nie 
ukrywali, że głównym celem tego wy-
darzenia jest wzajemne poznanie się 
i przedstawienie całości działań grupy 
Duda Holding.  Podkreślali, że  jedną 
z najważniejszych dla nich inwestycji 
jest budowa osiedla domów szerego-
wych „Nowe Złotniki”.

Wiarygodność i tradycja
– Zmiana szyldu działającej już 

na rynku firmy deweloperskiej w y-
nika z dwóch powodów. Dodanie 
i podkreślenie nazwiska uwiary-
godnia ją w oczach k lientów, a tak-
że pokazuje, że deweloperkę trak-
tujemy bardzo poważnie i wiążemy 
się z nią na długo – tłumaczył pro-

kurent Wojciech Duda. – Chcemy, 
aby nasi k lienci stali się naszymi 
najlepszymi ambasadorami. 

Duda Holding to grupa firm po-
wiązana personalnie z  rodzeństwem: 
Bogną  Duda-Jankowiak (i jej mę-
żem)  oraz  Wojciechem i Maciejem 
Dudą.  Ostatni z wymienionych, 
prezes Zarządu Duda Holding SA, 
podkreślał, że o konieczności dywer-
syfikacji działalności gospodarczej 
słyszał już od swego ojca Marka.  To 
właśnie Marek Duda w 1990 r. we wsi 
Grąbkowo pod Rawiczem założył 
niedużą ubojnię. Był przekonany, że 
samo gospodarstwo, liczące  blisko 
30 ha, nie zapewni  przyszłości piąt-
ce dzieci.  Jego syn Maciej  rozwinął 
przetwórnię do  tego stopnia, że mo-
gła zostać nazwana Polskim Koncer-
nem Mięsnym i stała się trzecią firmą 
w Polsce. Wprowadził ją na giełdę, by 
sprzedać i w 2012 r. wycofać się z tej 
branży. W tym samym czasie założył 
firmę PIG Farmer zajmującą się ob-

rotem i chowem trzody. Oprócz tego 
firmy Duda Holding  dzisiaj działają 
w tak odmiennych dziedzinach jak 
m.in.:  sprzedaż samochodów i pro-
wadzenie funduszy inwestycyjnych, 
budownictwo obiektów handlowych 
i mieszkań oraz  wytwarzanie wyso-
ko przetworzonych i wielkogabary-
towych konstrukcji stalowych dla 
budownictwa, przemysłu energetycz-
nego i rolnictwa.

– Wielką rolę w tak szeroko prowa-
dzonej działalności gospodarczej  ma 
społeczna odpowiedzialność bizne-
su – mówi prezes Maciej Duda. – To  
z wewnętrznego przekonania powo-
łaliśmy w Grąbkowie  naszą fundację 
im. Maksymiliana Dudy. Fundacja 
sfinansowała 350 stypendiów i opie-
kuje się 40 uczniami. Fundacja  wpro-
wadza innowacyjne projekty  służące 
poprawie warunków kształcenia 
dzieci i młodzieży w trudnej sytuacji 
materialnej.

Każdego dnia budujemy 
twoje marzenia

Z takim hasłem kierownictwo 
firmy zapowiada  szybki rozwój i  re-
alizację kolejnych inwestycji  komer-
cyjnych (obiekty magazynowe i hote-
lowe) i mieszkaniowych. W planach 
lub wykonaniu jest 35 projektów w ca-
łym kraju.  

– Lada chwila rozpocznie się budo-
wa inwestycji w miejscowości Nowe 
w woj. kujawsko-pomorskim. Mamy 
w planach projekty w Żarach, Żaganiu 
i Szczecinku – wylicza Maciej Duda. 

– Rozpoczęliśmy budowę biurowca 
i pierwszą inwestycję mieszkaniową, 
mamy w planach wejście do sektora 
magazynowego i hotelowego. Kuszą-
ca jest dla nas Warszawa, ale obecnie 
trudno kupić atrakcyjny grunt w do-
brej cenie. Chcemy mocniej wejść tak-
że do Łodzi.

W  tym mieście planowana jest 
największa inwestycja mieszkanio-
wa Duda Development. Przy ulicy 

Kilińskiego przewidziano kompleks 
o łącznej powierzchni użytkowej ok. 
20 tys. m. kw. 

Nowe domy i mieszkania
– Spółka Duda Development bar-

dzo duży nacisk kładzie na staranne 
wykończenie, wygodę użytkowania 
lokali oraz jakość użytych w budowie 
materiałów – zapewnia dyr. Michał 
Kazana. – Wszystkie te walory widocz-
ne są  na osiedlu  Nowe Złotniki, w bu-
dynkach wzniesionych już w I etapie 
tego projektu.

Na obszarze 8760 m kw., przy ul. 
Azaliowej  powstało dziesięć domów, 
a przy  ul. Pigwowej dwanaście kolej-
nych domów. Powierzchnia lokali roz-
poczyna się od 126 m kw. (przy ul. Pi-
gwowej) do 150 m kw. (przy Azaliowej 
i  niektórych domach przy Pigwowej). 
Cena każdego z trzech wolnych jesz-
cze na początku czerwca  segmentów  
wynosiła 579 tys. zł. W styczniu tego 
roku Duda Development przystąpił 
do realizacji kolejnych budynków, 
tym razem w II etapie tej inwestycji 
i rozpoczął  ich sprzedaż. W II etapie 
powstanie: dziesięć domów w zabu-
dowie bliźniaczej przy ul. Azaliowej 
i dwanaście domów w zabudowie sze-
regowej przy ul. Pigwowej. Planowe 
zakończenie inwestycji to IV kwartał 
br. Cena w przedsprzedaży każdego 
lokalu przy Azaliowej (131,29 m kw.) 
to 499 tys. zł. Lokale przy Pigwowej 
kosztują 519 tys. zł (132,93 m kw.) 
i 569 tys. zł (144,50 m kw.).

Etap III  budowy Nowych Złotnik 
jest dopiero w fazie projektowej. Do 
inwestora należą tereny wzdłuż ul. 
Azaliowej i Pigwowej w Złotnikach 
i tam są planowane kolejne etapy re-
alizacji tego projektu. W pobliżu znaj-
dują się szkoły, przedszkola, sklepy, 
urzędy, obiekty sportowe oraz place 
zabaw. Osiedle posiada pełną infra-
strukturę gminną - drogi, chodniki 
i oświetlenie.

Piotr Górski

WYDARZENIA W CENTRUM KULTURY / REKLAMAWYDARZENIA

Wicestarosta Tomasz Łubiński i starosta Jan Grabkowski

Rodzina to jest siła
Holding Duda to prawdziwa firma renesansu, jako że 
zajmuje się najróżniejszymi dziedzinami gospodarki. Należy 
do nich także budownictwo mieszkaniowe.

Gdzie to grali?
Fabuła w filmie jest podstawą, to oczywiste. Ale bez 
dobrej muzyki wielu reżyserów nie osiągnęłoby zamie-
rzonego efektu. A najlepszy soundtrack to taki, którego 
chcemy słuchać jeszcze długo po zakończonym seansie. 
A jeszcze lepiej, gdy okazję wsłuchać się w pamiętne 
melodie na żywo.

Arena Apartments na poznańskim Grunwaldzie Kameralny biurowiec przy ul. Palacza w Poznaniu

Wojciech Duda, Maciej Duda i dyr. Michał Kazana

Rafał Szatan, Monika Rembicka, Barbara Kurdej-Szatan i Mariusz Rembicki

Autobusami jeździmy 
trochę inaczej
W kwietniu i czerwcu br. nastąpiły zmiany rozkładu jazdy. 
Pojawił się m.in. autobus nocny.

W dni robocze autobusy linii nr 
901 odjeżdżają z pętli Złotniki na os. 
Grzybowym o godz.: 5:55, 8:10, 9:25, 
10:33, 11:45, 12:20, 14:05, 15:10, 15:50, 
16:25, 18:20, 20:00 i 22:20. W drogę 
powrotną z dworca autobusowego na 
os. Sobieskiego autobusy odjeżdżają  
o godz.: 5:25, 6:35, 7:40, 8:55, 10:05, 
11:05, 12:20, 13:30, 14:40, 15:50, 17:00, 
18:20, 19:25 i 20:40.

W soboty, niedziele i święta kur-
sy z pętli Złotniki rozpoczynają się 
o godz. : 4:55, 5:55, 7:05, 8:10, 18:55, 
20:00, 21:10 i 22:20. Kursy powrotne 
z dworca autobusowego na os. Sobie-
skiego rozpoczynają się o godz.: 5:25, 
6:30, 7:40, 8:55, 19:25, 20:40, 21:50 
i 22:50. Wszystko powyższe to go-
dziny odjazdów autobusów niewjeż-
dżających na pętlę Suchy Las/działki. 
Zwróćcie uwagę, że niewielkiej korek-
cie uległy godziny odjazdów z dworca 
na os. Sobieskiego (autobus odjeżdża 
o 6:35, a nie o 6:33) oraz z pętli Złotni-
ki (godz. 15:10, a nie 15:15).

Ponadto zmieniono nazwę przy-

stanku Suchy Las/kościół (w kierun-
ku os. Sobieskiego) na Suchy Las/os. 
Szafirowe. Wynika to ze zmiany loka-
lizacji zatoki przystankowej.

Jeżeli chodzi o linię nr 902, zmie-
niono godzinę odjazdu z os. Sobieskie-
go z godz. 13:00 na 13:05. Natomiast 
autobusy linii nr 903 jadące w kie-
runku os. Sobieskiego o godz. 7:40 
(a zatem raz dziennie) wjeżdżać będą 
po drodze na pętlę Złotniki Osiedle. 
Dotychczas jechały ul. Jelonkową. Ko-
rekcie ulega godzina odjazdu autobu-
su linii nr 904 z pętli Złotniki Wieś na 
z 9:45 na 9:47.

– Zgodnie z oczekiwaniami miesz-
kańców od 21 kwietnia wprowadzono 
też nocne autobusy – mówi Szymon 
Warkocz z ZKP. – W ciągu pierwszych 
dwóch dni frekwencja wynosiła ponad 
10 osób. Jak na początek to niezły wy-
nik – chwali.

Nocny autobus wyjeżdża o godz. 
0:30 z Chludowa i jedzie trasą linii nr 
907 z tą różnicą, że w Suchym Lesie 
skręca w ul. Bogusławskiego i dalej 

jedzie ul. Leśną w kierunku os. Sobie-
skiego. Kurs powrotny rozpoczyna się 
o godz. 1:30. Trasa jest niemal taka 
sama, różnica polega tylko na tym, że 
autobus wjeżdża na pętlę w Złotni-
kach Wsi.

Kolejne zmiany nastąpiły 24 czerw-
ca, w ramach wprowadzenia letniego 
rozkładu jazdy. W przypadku naszej 
gminy zmiany objęły linie nr 905 i 907. 
Są to zmiany na stałe. Autobusy nr 905 
będą jeździły rzadziej: w dni robocze 
i soboty co ok. 90 min., a w niedziele 
co ok. 120 min. Natomiast autobusy 
nr 907 przeciwnie – będą jeździły 
częściej: w dni robocze co ok. 30 min., 
a w weekendy co ok. 6o min.

Redakcja
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Naszej koleżance z Urzędu Gminy 
w Suchym Lesie

Bożenie Ruckiej
wyrazy głębokiego współczucia 

z powodu śmierci

MAMY

składa

Wójt Gminy Suchy Las Grzegorz Wojtera

z Pracownikami Urzędu Gminy

Wyrazy głębokiego współczucia Pani 
Marii Jankowiak

byłej Dyrektor Szkoły Podstawowej
w Suchym Lesie

oraz Panu 
Maciejowi Jankowiakowi

radnemu Gminy Suchy Las
z powodu śmierci Męża i Ojca

Śp. Bogusława Jankowiaka
składa

redakcja  
Sucholeskiego Magazynu  

Mieszkańców Gminy

ÐÑ

Wyrazy głębokiego współczucia Pani 

Annie Małłek
wieloletniej radnej Gminy Suchy Las 

z powodu śmierci Matki

ŚP. ZOFII KRYGIER

składa

redakcja  
Sucholeskiego Magazynu  

Mieszkańców Gminy

KONDOLENCJEKONDOLENCJE / REKLAMA

Pani 

Annie Małłek
wieloletniej radnej Gminy Suchy Las 

z powodu śmierci Matki

ŚP. ZOFII KRYGIER

wyrazy szczerego żalu i współczucia

składa

Wójt Gminy Suchy Las Grzegorz Wojtera

z Pracownikami Urzędu Gminy

Pani 
Marii Jankowiak

byłej Dyrektor Szkoły Podstawowej
w Suchym Lesie

oraz Panu 
Maciejowi Jankowiakowi

radnemu Gminy Suchy Las
z powodu śmierci Męża i Ojca

ŚP. BOGUSŁAWA 
JANKOWIAKA

wyrazy głębokiego współczucia
oraz szczere słowa wsparcia i otuchy

składa
Wójt Gminy Suchy Las

Grzegorz Wojtera
wraz z Pracownikami Urzędu Gminy

��
Pani 

Annie Małłek
wieloletniej radnej Gminy Suchy Las 

z powodu śmierci Matki

ŚP. ZOFII KRYGIER

wyrazy współczucia , wsparcia i otuchy

składają

Małgorzata Salwa - Haibach 
Przewodnicząca Rady Gminy

oraz

Radni Gminy Suchy Las 

Pani 
Marii Jankowiak

byłej Dyrektor Szkoły Podstawowej
w Suchym Lesie

oraz Panu 
Maciejowi Jankowiakowi

radnemu Gminy Suchy Las
z powodu śmierci Męża i Ojca

Śp. Bogusława Jankowiaka

składają wyrazy głębokiego współczucia

Małgorzata Salwa - Haibach 
Przewodnicząca Rady Gminy

oraz

Radni Gminy Suchy Las 

KONDOLENCJE 
POŻEGNANIA 

PODZIĘKOWANIA

REKLAMA@SUCHOLESKI.EU
TEL. 669 69 00 36

POGOTOWIE 
KLUCZOWE 
New Key

-  awaryjne otwieranie samochodów
-  dorabianie kluczy samochodowych 
 z immobiliserem
- naprawa aut po włamaniu
- naprawa zamków i stacyjek 

samochodowych
-  naprawa pilotów
-  dorabianie kluczy domowych
- awaryjne otwieranie mieszkań
-  sprzedaż zamków domowych
-  montaż zamków domowych
-  naprawa obuwia

ul. Bogusławskiego 1, 62-002 Suchy Las
pn.-pt. 9.30 - 17.30, sob. 10.00 - 14.00 603 118 159

AWARIE 24h
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21 czerwca br. w sali sesyjnej Sta-
rostwa Powiatowego, tuż przed sesją 
Rady Powiatu, starosta poznański 
nagrodził tegorocznych laureatów. 
A byli to: zespół wokalny „Aspiryn-
ki” z Komornik (I miejsce), Stowa-
rzyszenie Orkiestra Dęta Chludowo  
(II miejsce) oraz Krystyna Miłobędz-
ka z Puszczykowa, przedstawicielka 
nurtu awangardowego w polskiej po-
ezji powojennej (III miejsce).

Nagrodzone pierwszą nagrodą fi-
nansową „Aspirynki” są przykładem 
wielkiego zaangażowania w kultural-
ną działalność miejscowości. Swoim 
śpiewem, od niedawna wspieranym 
również głosami męskimi, zespół 
uświetnia imprezy gminne oraz pro-

muje powiat poznański, koncertując 
w Polsce oraz poza granicami kraju. 

Natomiast Orkiestrę Dętą Chlu-
dowo charakteryzuje zamiłowanie do 
gry na instrumentach, które przekazy-
wane jest przez członków zespołu z po-
kolenia na pokolenie. Rezultatem tej 
pasji jest zdobywanie wielu wyróżnień 
w konkursach muzycznych takich jak: 
konkurs orkiestr województwa wiel-
kopolskiego im. Leona Schuberta 

„O Złoty Róg”, zakończony przyzna-
niem pierwszego miejsca czy II miejsce 
w konkursie orkiestr „O Kryształowe 
Koło”. Warto podkreślić, że już w 2013 
roku orkiestra odebrała II nagrodę 
powiatu poznańskiego za osiągnięcia 
w dziedzinie twórczości artystycznej, 

upowszechniania i ochrony kultury.
 Niezwykle ciekawą postacią jest 

Krystyna Miłobędzka, która poza po-
ezją swoje życie poświęciła również 
teatrowi. Pisarka, ceniona przez czy-
telników i krytykę, była wielokrotnie 
nagradzana, m.in. przez Fundację Kul-
tury oraz Ministra Kultury. Jest lau-
reatką Nagrody Literackiej Czterech 
Kolumn czy wrocławskiego „Silesiusa”. 

Była również nominowana do Nagro-
dy Literackiej „Nike”.

K. Miłobędzka pracowała w słup-
skim teatrze Lalek „Tęcza” oraz w te-
atrach lalkowych we Wrocławiu i Wał-
brzychu, a także prowadziła zajęcia 
z eksperymentalnych form dramatu 
i teatru na Uniwersytecie Adama Mic-
kiewicza w Poznaniu. 

Joanna Felińska

- To przestrzeń, w której uczniowie 
będą się uczyć o energii spadającej 
z nieba – mówi Przemysław Jankie-
wicz, dyrektor ZS nr 1 w Swarzędzu. 

Dzięki temu, że powiat poznański 
sfinansował powstanie supernowo-
czesnego laboratorium, młodzież ma 
zdecydowanie większe możliwości 
kształcenia zawodowego. 

- Bardzo się cieszę, że po raz kolejny 
możemy stworzyć młodym ludziom 
takie warunki kształcenia, które z pew-
nością wykorzystają w przyszłości. Nie 
trzeba nikogo przekonywać, że bez 
energii odnawialnej świat nie będzie ist-
niał. Otwiera się przed wami, młodymi 
ludźmi, ogromny i ciekawy rynek pracy – 
mówił Jan Grabkowski, starosta poznań-
ski, podczas otwarcia laboratorium. 

Do dyspozycji uczniów ZS nr 1 będą 
m.in. takie stanowiska jak: kolektor sło-
neczny, pompa ciepła, montaż instalacji 
wodno-kanalizacyjnej, tzw. fotowolta-
ika, badająca wytwarzanie energii od-
nawialnej. Co ciekawe, stanowiska są 
mobilne, a to umożliwia ich prezentację 
na przykład na targach czy przeniesie-
nie do przyszłego Centrum Kształcenia 
Praktycznego. Pracownia posiada inteli-
gentny system sterowania oświetleniem. 
Dopełnieniem jest zamontowanie ze-
wnętrznej instalacji solarnej. 

Kolejnym krokiem jest nawią-
zanie przez ZS nr 1 w Swarzędzu 
współpracy z Politechniką Poznań-
ską i podpisanie umowy partnerskiej 
z Instytutem Elektroenergetyki Wy-
działu Elektrycznego. To z pewnością 

stworzy jeszcze większe możliwości 
nauki w zawodzie technika energety-
ki odnawialnej. W wyniku rozmów 

przeprowadzonych przez Sławomi-
ra Sowę, nauczyciela Zespołu Szkół  
nr 1 w Swarzędzu, nawiązana została 
współpraca z firmą Wiessman, która 
na specjalnych warunkach wyposaży-
ła pracownię. Objęła także patronatem 
naukę w zawodzie technik energetyki 
odnawialnej. W wykonaniu konstruk-
cji stanowisk dydaktycznych pomogły 
też firmy Bemarc oraz Inside. Ta druga 
przeprowadzała instalacje i próby sys-
temów solarnych. 

EJ

Takie zastrzeżenie umowne, pre-
cyzyjnie określające kwotę, którą win-
na zapłacić jedna ze stron uchybiająca 
ustaleniom poczynionym na etapie za-
wierania umowy, znacząco upraszcza 
proces dochodzenia rekompensaty fi-
nansowej przed sądem, eliminując ko-
nieczność oszacowywania wysokości 
poniesionej przez wierzyciela szkody 
przez sąd oraz biegłych. 

Punktem wyjścia do dalszych roz-
ważań jest stwierdzenie, iż zastrzeże-
nie kary umownej może odnosić się 
wyłącznie do niewykonania lub nie-
należytego wykonania zobowiązania 
o charakterze niepieniężnym (czyli 
np. nieopuszczenia lokalu po zakoń-
czeniu okresu najmu). Nie może to 
być kara umowna za opóźnienie czy 
zwłokę w zapłacie np. czynszu najmu. 
Takie rozwiązanie wynikające wprost 
z brzemienia art. 484 § 1 Kodeksu cy-
wilnego pozwala uchronić dłużników 
przed wykorzystaniem instytucji kary 
umownej do ukrycia lichwy, która jest 
zakazana w polskim prawie. 

Tym samym wszelkie postanowie-
nia umowne nakładające kary umow-
ne z uwagi na brak terminowej spłaty 
świadczenia pieniężnego, powinny 
być traktowane jako nieważne.

Oczywiście jak to się często zda-
rza od ogólnej reguły są wyjątki. I tak 

nie będzie świadczeniem pieniężnym 
niewykonanie obowiązku zawarcia 
umowy przyrzeczonej, choćby świad-
czenie z niej miało mieć charakter 
świadczenia pieniężnego. 

Wskazać należy, że wysokość kary 
umownej może zostać przez strony 
określona kwotowo, procentowo albo 
też w sposób łączący obie te metody. 
Najczęstszym sposobem określenia 
kary umownej jest wskazanie kon-
kretnej sumy pieniężnej naliczanej za 
każdy dzień zwłoki, którą zobowiąza-
na jest zapłacić strona będąca w opóź-
nieniu ze spełnieniem świadczenia.

Do istotnych elementów posta-
nowienia umownego, dotyczącego 
zastrzeżenia kary umownej zalicza się 
określenie zobowiązania lub obowiąz-
ku (w naszym przypadku tym obo-
wiązkiem jest opuszczenie lokalu po 
upływie okresu najmu), którego nie-
wykonanie lub nienależyte wykona-
nie uprawnia drugą stronę do żądania 
zapłaty kary, a także określenie świad-
czenia stanowiącego karę umowną 
(np. za każdy dzień 100 zł).

Bez znaczenia pozostaje kwestia 
czy karę umowną strony wprowadzą 
na etapie przyjęcia listu intencyjnego, 
aneksu lub umowy zasadniczej. 

Co ważne zgodnie z prawem, kara 
umowna należy się wierzycielowi w za-
strzeżonej na ten wypadek wysokości 
bez względu na wysokość poniesionej 
szkody, która w ogóle nie musi wystą-
pić. Zatem w przypadku dochodzenia 
zastrzeżonej kary umownej, wierzy-

ciel nie jest co do zasady zobowiązany 
do wykazania faktu powstania szkody, 
czy jej wysokości. 

Dodatkowo przepis stanowi, że 
żądanie odszkodowania przewyższa-
jącego wysokość zastrzeżonej kary 
nie jest dopuszczalne, chyba że strony 
postanowiły inaczej. Zgodnie z takim 
brzmieniem przepisu nierzadko spo-
tykanym zastrzeżeniem umownym 
jest sformułowanie, iż „strona będzie 
uprawniona do dochodzenia odszko-
dowania od drugiej strony w wysoko-
ści przewyższającej wysokość zastrze-
żonej kary umownej”.

Niezależnie od pow yższego, 
w przypadku gdy strony ustalą (czę-
sto nieświadomie, działając bez nale-
żytego rozeznania lub w pośpiechu) 
zbyt w ygórowaną kwotę stanowiącą 
karę umowną, stronie broniącej się 
przysługuje prawo do żądania jej 
umniejszenia. Miarkowanie kary 
jest prawem sędziowskim, gdyż tylko 
sąd jest uprawniony do redukcji kary 
umownej i objęcia strony ochroną 
przed jej nadmiernie dotkliw ymi 
skutkami.

Prawo do żądania miarkowania 
kary umownej ma charakter bez-
względnie obowiązujący, w konse-
kwencji strony nie mogą wyłączyć 
w umowie możliwości zmniejszenia 
kary umownej. Odmienne postano-
wienie w umowie w tym zakresie nale-
ży uznać za nieważne. 

Dłużnik może bronić się przed 
obowiązkiem zapłaty kary umow-

nej, wykazując, że kara umowna nie 
była zastrzeżona lub świadczenie, do 
wykonania którego był zobowiązany, 
zostało należycie wykonane lub też że 
niewykonanie lub nienależyte wyko-
nanie tego zobowiązania spowodowa-
ne było okolicznościami, za które nie 
ponosi on odpowiedzialności.

Podsumowując, warto zaznaczyć, 
że instytucja kary umownej pełni 
ważną rolę w obrocie prawnym i ma 
charakter zabezpieczający dla strony 
oczekującej należytego wykonania 
zobowiązania. Dodatkowo jest to 
rozwiązanie proste, gdyż polega na 
odpowiednim zredagowaniu samej 
umowy i jest wolne od większych 
obciążeń finansowych. Co najważ-
niejsze zastrzeżenie kary umownej 
znacząco uprasza ewentualne docho-
dzenie roszczeń na drodze postępo-
wania sądowego.

Dotychczasow y członek zarządu, 
68-letni Mieczysław Ferenc odszedł 
na emeryturę, w związku z czym w 
zarządzie pojawił się wakat, który 
trzeba było uzupełnić. Kandydatu-
rę 59-letniego Piotra Zalewskiego 
zgłosił podczas sesji Rady Powiatu 
starosta Jan Grabkowski. Wyboru 
dokonano zdecydowaną większo-
ścią głosów, nie obyło się jednak 

oczy wiście bez wcześniejszych 
uzgodnień politycznych. Nowego 
członka zarządu rekomendował 
klub Niezależni dla Powiatu, pozo-
stający w Radzie Powiatu w koalicji 
z Platformą Oby watelską i Polskim 
Stronnictwem Ludow ym. 
Piotr Zalewski szefuje Stowarzysze-
niu Niezależni dla Powiatu od 16 
lat. Pry watnie samorządowiec jest 

mieszkańcem zabytkowej wsi Dą-
brówka w gminie Dopiewo. Pocho-
dzi z Puszczykowa. Do niedawna 
był przedsiębiorcą , od dwóch lat jest 
pracownikiem starostwa. Jego pasją 
jest sport; samorządowiec wielo-
krotnie był organizatorem imprez 
sportow ych.

Krzysztof Ulanowski

PRAWNIK RADZI / WYDARZENIA

ul.Młyńska 9/1
61-730 Poznań
NIP 779-206-25-39
tel.61 8529828
e-mail: kancelaria@maciejsojka.pl
www.maciejsojka.pl

SKUTECZNA
REKLAMA
W TWOIM
ZASIĘGU

669 69 00 36

 

Nagrody powiatu poznańskiego 
za działalność kulturalną
Po raz dziewiąty w powiecie poznańskim wręczone zostały 
nagrody za osiągnięcia w dziedzinie artystycznej oraz dzia-
łania na rzecz upowszechniania i ochrony kultury. 

Supernowoczesne LaboratoriumEnergetyki 
Odnawialnej w Zespole Szkół nr 1  
w Swarzędzu otwarte
Połączenie nowoczesnej nauki i sztuki, jedna z najbardziej innowacyjnych pracowni w regionie, 
miejsce z dobrą energią – tak od 30 maja br. możemy mówić o otwartym Laboratorium Ener-
getyki Odnawialnej w Zespole Szkół nr 1 w Swarzędzu prowadzonym przez powiat poznański.

Ponad 15 tysięcy złotych 
dotacji dla kościoła 
w Chludowie

Dzięki dotacji z powiatu poznańskie-
go, w kościele pw. Wszystkich Świętych 
w Chludowie zostaną przeprowadzo-
ne m.in. następujące prace: wymiana 
pokrycia dachowego z dachówki kar-
piówki na nową, ceramiczną karpiów-
kę, naprawa elementów więźby dacho-
wej, wymiana obróbek blacharskich 
rynien oraz rur spustowych na nowe. 

Łączna kwota, którą przeznaczył 
w tym roku powiat poznański na prace 
remontowe i konserwatorskie obiektów 
zabytkowych to ponad 1,2 miliona zło-

tych. Jest to najwyższa dotacja  ze wszyst-
kich dotychczasowych. Wśród dotowa-
nych 16 obiektów znajdują się między 
innymi kościoły w Owińskach, Lusowie, 
Komornikach, Gułtowach, Długiej 
Goślinie czy w Tulcach. Planowane re-
monty obejmą również budynek byłego 
dworca kolejowego w Puszczykowie, 
a także zespół zamkowy w Kórniku oraz 
dwór rodziny Jackowskich we Wronczy-
nie. Wszystkie prace powinny zakończyć 
się pod koniec bieżącego roku.

Ewelina Janik

- Powiat poznański jest regionem bogatym w zabytki, więc i po-
trzeby gmin w tym zakresie są ogromne. Dlatego kluczowe jest 
wsparcie finansowe rewitalizacji tych obiektów ze strony władz 
powiatowych. Zabytki stanowią nie tylko o walorach turystycz-
nych powiatu, ale również o dobrach kulturalnych i dziedzictwie 
narodowym – mówi Jan Grabkowski, starosta poznański. 

Czym jest kara umowna?
Kara umowna jest częstym rozwiązaniem prawnym stoso-
wanym między stronami umów, gdyż pozwala precyzyjnie 
określić odpowiedzialność odszkodowawczą za niewykona-
nie lub nienależyte wykonanie zobowiązania, do spełnienia 
którego zobowiązał się jeden z kontrahentów umowy. Tego 
rodzaju zabezpieczenie prawne stosowane jest zarówno 
w umowach związanych z obrotem gospodarczym (np. 
umowa dostawy produktów) jak i w umowach gdzie stroną/
stronami są osoby fizyczne (np. umowa najmu).

Pasjonat sportu we władzach powiatu
Nowym członkiem Zarządu Powiatu Poznańskiego został 
Piotr Zalewski, wybrany 22. głosami powiatowych radnych 
przeciwko pięciu.
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Drzwi otwarte salonu Seat
Nowo otwarty w Suchym Lesie salon samochodowy Seat 
otworzył swoje podwoje. Drzwi otwarte w czasie, których 
miała miejsce prezentacja nowego modelu Seata Ibizy, 
przyciągnęły zainteresowanych – nie tylko mieszkańców 
Suchego Lasu.

Piotr Piechnik, dyrektor marki 
Seat, w rozmowie z „Sucholeskim 
Magazynem Mieszkańców Gminy” 
opowiedział nieco o prezentowa-
nym samochodzie. Według dyrek-
tora niewątpliwą zaletą Ibizy (piątej 
generacji) jest połączenie trzech 
czynników: w yjątkowej dynamiki, 
niepowtarzalnego stylu oraz no-
woczesnej technologii . Nowa Ibiza 
w yposażona jest w liczne  systemy 
bezpieczeństwa, między innymi  
akty wny tempomat, system moni-
torowania martwego pola, a także 
pasa ruchu oraz bezk luczykow y 
dostęp do samochodu . Now y mo-
del Seata  jest również w yposażony 
w ref lektory w technologii LED  
oraz system multimedialny. Nowa 
Ibiza jest dostępna w atrakcyjnych 
warunkach finansow ych. Piotr 
Piechnik jest zadowolony z dużego 
zainteresowania i zdradza, że salon 
przyjął już pierwsze zamówienia na 
now y model Seata .

Rodzina, ach rodzina
Podczas drzwi otwartych spory 

procent odwiedzających now y sa-
lon Seat przy Obornickiej stanowiły 
rodziny z dziećmi. Magda i Marcin, 
małżeństwo z niespełna rocznym 
dzieckiem, na drzwi otwarte przyje-
chali właśnie ze względu na nowego 
Seata Ibizę. Przyznają , że designer-
ski w ygląd jest jednym z bardziej 
kuszących elementów samochodu, 
jednak ma dla nich znaczenie dru-
go-, a może nawet trzeciorzędne. 
Jak sami twierdzą , już podczas 
pierwszej światowej prezentacji 
w Genewie samochód całkowicie 
ich zaczarował, dlatego do tej pory 
monitorowali oni wszelkie możliwe 
fora i facebookowe nowinki na jego 
temat. Poważnie zastanawiają się 
nad w ymianą swojego obecnego 
samochodu właśnie na nową ibizę, 
bo jak sami przyznają – liczy się dla 
nich ekologia, w yznają zasadę jed-
nego samochodu dla jednej rodziny. 
Wskazują też na bezpieczeństwo 
i względy ekonomiczne. Ola, nasto-
latka zainteresowana samochoda-
mi, dodaje, że napęd na cztery koła 

i l iczba koni są bardzo zadowala-
jące. Satysfakcjonuje ją też design. 
Lubi samochody – w tym roku od-
wiedziła ze swoim tatą poznańskie 
targi Motor Show.

Małżeństwo z Poznania, Agniesz-
ka i Bartek, przybyło do salonu 
w Suchym Lesie razem z córką Olą. 
Obecnie jeżdżą starszym modelem 
ibizy i rozglądają się za drugim sa-
mochodem. Cenią auto ze względu 
na jego parametry i solidność. Robi 
na nich wrażenie również liczba 
koni oraz design. Drzwi otwarte ich 
zaskoczyły – akurat tego dnia umó-
wieni byli na jazdę próbną jednym 
z oferowanych modeli w salonie.

Otoczka, klimat, atmosfera…
Now y salon samochodow y Seat 

otwarty przy ulicy Obornickiej 
w Suchym Lesie został zaprojek-
towany zgodnie z w ymogami im-
portera. Zainteresowani stali oraz 
potencjalni k lienci mogli skon-
sultować się z obsługą nie tylko 
w zakresie uzyskania informacji na 
temat danej oferty, ale i porozma-
wiać na temat kwestii f inansow ych 

. Chętni mogli skorzystać z jazdy te-
stowej. W grę wchodziła też porada 
fachowców w kwestii serwisowania  
samochodów. 

Do motoryzacyjnych porad 
przygry wał didżej, który zjawił się 
w salonie specjalnie z okazji dni 
otwartych. 

Pan Leszek z Poznania i pan 
Maciej z Suchego Lasu, koledzy, 
przyjechali do salonu kierowani tak 
zwaną „ciekawością motoryzacyjną” 

– interesują ich samochodowe no-
winki. Wśród k lientów jest więcej 
podobnych do nich osób, bo samo-
chody można oglądać przecież przy 
okazji, z czystej ciekawości.

Wydarzenia tego typu bez wąt-
pienia są sposobem na w yjście 
k lientowi naprzeciw, a także narzę-
dziem służącym do celów promo-
cyjno-marketingow ych. Salon Seat, 
świeżo otwarty w Suchym Lesie, 
rozpoczął te zabiegi bardzo szybko 

– i dobrze!
Małgorzata Pelka

CYKLINOWANIE 
PODŁÓG

501 063 672

SUCHY LAS
OBORNICKA 88

Szybko!
Sprawnie!

Skutecznie!

Nieruchomości
Art - Family

Zapraszam,

Katarzyna
511 696 328

www.artfamily.pl

Najlepsze 
momenty to te 
niezaplanowane

seat-auto.pl

Ruszaj.

Nowa 
Ibiza.

 
 

 

POL-CAR
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Dyr. Piotr Piechnik

Magda i Marcin

Adam i Maciej

Doradca handlowy - Krzysztof Sarbinowski

Doradca handlowy Damian Zwoliński

Leszek i Maciej Ola, Agnieszka i Bartek Hostessy rozdają prezenty
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Zakłady Mięsne Bystry zostały założo-
na w 1983 r. w Swarzędzu. Dzisiaj uży-
wają najnowocześniejszych maszyn 
i urządzeń, dlatego w chwili obecnej 
spełniają wszelkie wymogi stawiane 
przez Unię Europejską.

Nagrody za smak
Firmę wyróżnia wysoka jakość 

produktów oraz szeroki wybór. Co 
roku wyroby Zakładów Mięsnych By-
stry są poddawane ocenie przez Insty-
tut Przemysłu Mięsnego w Warszawie, 

Stowarzyszenie Rzeźników i Wędli-
niarzy RP czy przez kapitułę konkur-
sową przy okazji Targów POLAGRA 
na terenie Międzynarodowych Tar-
gów Poznańskich, każdorazowo zdo-
bywając wiele nagród i wyróżnień za 
jakość, tradycję i smak. 

25 maja przy ul. Nowy Rynek w Su-
chym Lesie otwarto nowy Sklep Mię-
sny Bystry. Na otwarcie przybyło wielu 
mieszkańców gminy Suchy Las zado-
wolonych, że nie będą musieli już jeź-
dzić po ulubione produkty do innych 

miejscowości. Np. Jan Raszewski po 
ulubione pasztety jeździł dotąd do Po-
znania na os. Zwycięstwa, natomiast 
pan Kazimierz dotychczas kupował 
wyroby w Rokietnicy. Pani Iwona lubi 
kiedy mięso mielone, które kupuje, 
jest mielone przy niej. Dotychczas ko-
leżanka pani Iwony przywoziła jej ulu-
bione specjały, a teraz bez problemu 
sama może się w nie zaopatrywać.

Do ulubionych specjałów miesz-
kańców należą grube, strzelające 
parówki, o których z rozmarzeniem 
wspomina Bożena Krawczak, pasztety, 
kiełbasy polskie oraz salceson.

Osoby zgromadzone na otwarciu 
dowiedziały się o tym wydarzeniu 
m.in. ze profilu Magazynu Suchole-
skiego na Facebooku. Pani Bożena do-
wiedziawszy się o tym poinformowała 
następne sąsiadki i pana Jana.

Klienci pytają
Na otwarciu pojawiła się synowa 

państwa Bystry, Anna Bystry.
– Weszłam w branżę mięsną po 

wejściu do rodziny, jednak bardzo 
zaangażowałam się w działalność 
firmy – mówi. – Teraz otworzyliśmy 
sześćdziesiąty czwarty sklep, a w pla-
nach jest następny przy ul. Książęcej 
w Poznaniu. 

Pani Anna dodaje, że handel jest 
dziedziną, gdzie można się rozwijać.

Aktualnie stare sklepy są remonto-
wane, odświeża się też ich wygląd. 

Na otwarciu pojawiła się też Do-
rota Skubel, dyrektor ds. rozwoju 
biznesu w firmie Bystry. Pani Dorota 
pracuje już w tej firmie czternaście lat, 
co pozwoliło jej dosyć dobrze poznać 
Zakłady Mięsne Bystry.

– Miarą sukcesu firmy jest dobry 
smak, którego ludzie szukają, i za który 
chwalą te wyroby – zaznacza. – Klienci 
pytają o kolejne sklepy w następnych re-
gionach, dlaczego nie ma u nich sklepu 
Bystrego, którego smak poznali będąc 
gdzieś przejazdem. Właśnie ten nowo 
otwarty sklep w Suchym Lesie powstał 
na prośbę klientów – podkreśla.

Beata Staszak
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USŁUGI 
MINIKOPARKĄ

Tel.
664 094 653

Złotniki, ul. Krzemowa 1 
Nickel Technology Park

GRAFIKA I IDENTYFIKACJA
DIGITAL / DEVELOPMENT
STRONY INTERNETOWE
KAMPANIE REKLAMOWE
REKLAMA BTL
PERFORMANCE MARKETING

kontakt@cherryads.pl
tel. 518 619 690
www.cherryads.pl

SOCZYSTE POMYSŁY,
OWOCNE REALIZACJE

TWOJA AGENCJA 
W ZASIĘGU RĘKI

AUTO-CENTRUM S.A.
60-685 Poznań, ul Wojciechowskiego 7-17
tel. 61 8290-304
www.auto-centrum.com.pl 

Leasingodawca: FCA Leasing Polska Sp. z o.o., al. Wyścigowa 6, 02-681 Warszawa. Usługa leasingu dotyczy modelu Alfa Romeo Stelvio 2.0 Turbo Benzyna o mocy 280 KM (emisja CO₂ 161 g/km, 
średnie zużycie paliwa w cyklu mieszanym 7,0 l/100 km). Kalkulacja dla warunków: cena brutto 201.700,00 zł; okres leasingu 36 miesięcy; czynsz inicjalny netto 16.398,37 zł; 35 rat netto 2.016,91 zł; 
wykup netto 80.352,03 zł. Podane warunki obowiązują przy skorzystaniu z ubezpieczenia GAP oferowanego przez leasingodawcę. Składka ubezpieczenia GAP od 78,55 zł miesięcznie będzie doliczana 
do rat leasingowych. Szczegółowe warunki leasingu określone są w umowie, zawarcie umowy jest uzależnione od oceny zdolności kredytowej klienta. Wykup gwarantowany przez wybranych dealerów 
sieci FCA Poland S.A. (dane spółki: ul. Grażyńskiego 141, 43-300 Bielsko-Biała). Usługa leasingu skierowana jest wyłącznie do przedsiębiorców. Ilość samochodów dostępnych w ofercie jest 
ograniczona. Niniejszy materiał nie stanowi oferty w rozumieniu przepisów Kodeksu cywilnego i ma charakter wyłącznie informacyjny, rzeczywisty wygląd i cechy pojazdu mogą się różnić od 
prezentowanych w materiale reklamowym. Szczegóły oferty i informacje dotyczące spełniania wymogów ochrony środowiska dostępne u dealerów.

ALFA ROMEO STELVIO.
WIĘCEJ NIŻ SUV.

ALFA ROMEO STELVIO
W LEASINGU JUŻ ZA 1% WARTOŚCI SAMOCHODU MIESIĘCZNIE

5,7 sekundy od 0 do 100 km/h!

Nazwa salonu

Sklep Bystrego w Suchym 
Lesie już otwarty!
Klienci się cieszą, bo nie będą już musieli jeździć po ulubio-
ne produkty do innych miejscowości.
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Arkadiusz Malinowski, Anna Bystry i Dorota Skubel Świeże wędliny

Uśmiechnięty personel czeka na klientów

Zadowoleni klienci
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Okręgowa Stacja Kontroli Pojazdów  
(badania techniczne wszystkich typów pojazdów)

Tachografy analogowe i cyfrowe (legalizacja, serwis, pobieranie danych z karty kierowcy i tachografu). 
Dozory UDT (legalizacje-dokumentacje, konserwacje, zabudowy i naprawy: wind, żurawi (HDS-ów),   
      hakowców, bramowców, wózków widłowych). Uprawnienie wydane przez UDT na naprawy i modernizacje. 
Zakuwanie węży hydraulicznych
Myjnia TIR (busy, ciężarowe, autobusy, pojazdy specjalne oraz mycie i dezynfekcja  
      wewnętrzna pojazdów przewożących artykuły spożywcze. 
Opinie rzeczoznawcze  
      zaświadczenie Ministra Infrastruktury (przebudowy, wyceny pojazdów  
      dla Urzędu Pracy, Urzędu Celnego, ARRiM...) 
Klimatyzacja (napełnianie, odgrzybianie - wszystkie typy pojazdów)
Sprzedaż, montaż i legalizacja zbiorników LPG - wszystkie typy
Legalizacja i naprawa gaśnic 

Autopol Szosa Poznańska 29, 62-001 Golęczewo, tel. 61 8116076, 601 781930, www.legalizacje.pl  
Czynne w godzinach: poniedziałek-piątek 8-20, sobota 8-15

Dla firm i flot korzystne umowy

Bądź sportowcem: 
posadź drzewa!
Czy można zorganizować imprezę o charakterze sporto-
wo-ekologicznym? W Suchym Lesie można!

W ramach Dnia Sportu uczniowie 
naszej Szkoły Podstawowej uczestni-
czyli w zawodach lekkoatletycznych 
w Hali Widowiskowo-Sportowej oraz 
na boisku przy ul. Szkolnej, a następ-
nie posadzili kilkanaście iglaków przy 
budynku placówki. W sadzeniu drzew 
dzieciom pomagali nauczyciele oraz 
członkowie Zarządu Osiedla Suchy 
Las. Prace nadzorowali specjaliści 
z profesjonalnej firmy ogrodniczej.

– Drzewka będą jeszcze dosadzane 
– zapewnia Michał Dziedzic, przewod-

niczący Zarządu Osiedla.
Przy ul. Szkolnej można było 

spotkać uczniów klas IV-VI, a przy 
ul. Konwaliowej, gdzie mieści się filia 
Szkoły Podstawowej – uczniów klas 
I-III. Dzieciom towarzyszyły tam 
działaczki Stowarzyszenia Wspierania 
Edukacji i Sportu ,,Sport Na Plus”.

– Z ramienia naszego stowarzysze-
nia o sprawny przebieg imprezy dbały 
Anna Świderska oraz Magdalena Soiń-
ska – informuje nas Monika Koralew-
ska ze Sportu Na Plus.

Warto dodać, że samorządowcy 
nie tylko brali udział w pracach ogrod-
niczych, ale także dostarczyli na impre-
zę leżaki. Zarząd Osiedla sponsorował 
też soki i lody, a firma CD Partner – 
wodę. Imprezę sfinansowano ze środ-
ków gminy, Rady Rodziców i osiedla 
Suchy Las. Pomysłodawczynią impre-
zy była nauczycielka Dorota Ratajczak, 
która prowadzi sekcję siatkówki.
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Dobrze mieć„Pomysł na każdy dzień!”
- czyli pyszne, gotowe dania z Lidla,
które możesz jeść gdzie chcesz i jak chcesz!

Hummus, jogurt z musli, kasza bulgur, 
sałatki, pierogi i wiele innych dań 

i produktów gotowych do zjedzenia od zaraz!”
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